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تا پایان سال؛

۲۳ هزار واحد مسکن مهر 
به بهره برداری می رسد

پذیرش ۱۰ کالا و محصول 
جدید در بورس کالا

افزایش ۱۷ میلیارد لیتری 
توزیع بنزین در سال ۱۴۰۲
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سرمقاله

ظرفیت سازي اشتغال 
با حمایت بخش خصوصی 

براي ايجاد اشتغال ميليوني 
در كشور راهي جز مشاركت 
مــردم، تشــكيل بخش 
خصوصي واقعــي و واگذار 
كردن اقتصاد توسط دولت نداريم. ايجاد اشتغال 
در كشور نيازمند رفع موانع ذكر شده است. در حال 
حاضر بايد موانع بزرگي كه در مسير ايجاد اشتغال 
اســت از ميان برداريم چرا كه برخي از اين موانع 
ساختاري اســت و در كوتاه مدت امكان رفع آنها 
وجود ندارد و بايد اقدامات اساسي طي چند سال 
براي رفع اين موانع صورت بگيرد. در حال حاضر 
اقتصاد ايران يك اقتصاد دولتي و خدماتي اســت 

كه مانع جدي و... 

  حميد حاج اســماعيلي، 
کارشناس اقتصادی 

متن کامل  د ر صفحه ۲

۴

رشد ۱۰۵ درصدی 
پرداخت تسهیلات 

به دانش بنیان ها

کسب و کارهای خانواده محور در 21 استان فعال شده است

ایجاد مشاغل پایدار برای زنان سرپرست خانوار
صفحه۲

صفحه3

صف  وام  ازدواج  جمع  می شود
ابلاغ   بخشنامه   تسهیل   و  تسریع   اعطای   وام 

بررســی گزارش وزارت اقتصاد نشان می دهد كه 
ميزان پرداخت تسهيلات به شــركت های دانش 
بنيان طی ۴ ماهه امسال به ۵۶ هزار و ۸۸ ميليارد 
تومان رسيد كه بيانگر رشــد ۱۰۵ درصدی است. 
اقتصاد دانش بنيان يكی از راه های رونق اقتصادی 
از طريق نفوذ فناوری، نوآوری علمی و بهره وری بالا 
محسوب می شود. از سويی ديگر نيز اقتصاد دانش 
بنيان به دلايلی همچون افزايش شتاب پيشرفت در 
حوزه های مختلف با اتكا به علم و فناوری می تواند راه 
دور زدن تحريم ها را نيز هموار كند. بر همين اساس 
نيز از چند سال پيش توجه به اقتصاد دانش بنيان 
در ايران شــكل جدی تری به خود گرفت و اواخر 
دهه هشتاد »قانون حمايت از شركت ها و مؤسسات 
دانش بنيان و تجاری سازی نوآوری ها و اختراعات« 
نيز برای تقويت اين بخش از اقتصاد تصويب شد. با 
اين حال هنوز جايگاه اقتصاد دانش بنيان در ايران 
قابل قبول نيســت، به گونه ای كه به گفته مقامات 
دولتی ســهم دانش بنيان ها از اقتصاد كشور بين 
۱.۵ تا ۲ درصد برآورد می شود و هنوز با مشكلاتی 
همچون بازاريابی، كمبود نقدينگی، قوانين متعدد و 
متناقض و… مواجه هستند. البته خياطيان رئيس 
صندوق نوآوری و شكوفايی چندی پيش اعلام كرد 
كه افزايش سهم اقتصاد دانش بنيان از توليد ناخالص 
داخلی )GDP( به ۷ درصد تا پايــان برنامه هفتم 
توســعه به عنوان مهمترين مأموريت اين صندوق 
تعريف شده اســت. همانطور كه گفته شد يكی از 
عمده مشكلات دانش بنيان ها تأمين مالی و سرمايه 
در گردش محسوب می شود، نظام بانكی طی دو سال 
گذشته نسبت به پرداخت تسهيلات به اين بخش به 
صورت جدی تر وارد عمل شد. بر همين اساس در 
سال ۱۴۰۰ حدود ۸۰ هزار ميليارد تومان تسهيلات 

به شركت های دانش بنيان...

اجتماعی

مديركل دفتر برنامه ريزی و توسعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانان گفت: بــه دنبال ابلاغ قانون 
جوانی جمعيت و تكاليف وزارت ورزش در اين زمينه، 
صدور مجوز مراكز همسان گزينی از سال ۱۴۰۰ آغاز 
شده و تا به اين لحظه ۱۰۰ مجوز در سراسر كشور برای 

اين مراكز صادر شده است.
حجت الاســلام مهدی متقی فر اظهار كرد: با ابلاغ 
»قانون جوانی جمعيت«، ۲۳ دستگاه مكلف به انجام 
اقداماتی شدند كه البته يكسری از مواد اين قانون به 
صورت عمومی و يك سری هم به صورت اختصاصی 
است. وی افزود: مواد اختصاصی كه به وزارت ورزش 
و جوانان ابلاغ شده در سه ماده است. ماده ۳۱ قانون 
جوانی جمعيت درمورد بحــث حمايت از گروه های 
مردمی و فعال در حــوزه ازدواج و خانواده و جمعيت 
اســت. ماده قانونی ديگر در مورد صدور مجوز مراكز 
همسان گزينی اســت كه صدور مجوز اين مراكز از 
سال ۱۴۰۰ آغاز شده و تا به اين لحظه ۱۰۰ مجوز در 
سراسر كشور برای اين مراكز صادر شده و ماده بعدی 
هم اختصاص ۵ درصد از بودجه وزارت ورزش و جوانان 

به پژوهش های ازدواج خانواده و جمعيت است.

مديركل دفتر برنامه ريزی و توسعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانــان گفــت: اين مــواد قانونی 
درصورتی نتيجه بخــش و اثربخش خواهند بود كه 
در كنار هم اجرا شوند و در كنار كار فرهنگی كه يكی 
از مهم ترين مقوله های فرزندآوری و جمعيت است، 
تعريف سياست های تشويقی نيز می تواند مكمل اين 
فضای فرهنگی باشد و اميدواريم دستگاه های ديگر نيز 
نسبت به اجرای قانون جوانی جمعيت اهتمام بورزند.

حجت الاسلام متقی فر تصريح كرد: ورزش به دليل 
داشتن حواشی بيشتر و مواد خبری كه توليد می كند 
معمولاً چالش های زيادی دارد مانند مشكل بودجه 
كه در سال های گذشته پررنگ تر بود اما خوشبختانه با 
توجه و عنايت رئيس جمهور در دو سال اخير به شورای 
عالی جوانان و معاونت جوانان، مشكلات كمتر شده 
است. اين مقام مسئول از احيای دبيرخانه شورای عالی 
جوانان با كمك رئيس جمهور به عنوان يك دستاورد 
ياد كرد و گفت: با حكم رئيــس جمهور، معاون امور 
جوانان، دبير شورای عالی جوانان شد و اين خودش 
يك موفقيت است چراكه هويت مستقلی نسبت به 

امور جوانان بخشيد.

وزير ميراث فرهنگی، گردشگری و صنايع دستی اعلام 
كرد: دزفول به عنوان شهر جهانی كپوبافی و كاشان 
به عنوان شهر جهانی منسوجات سنتی در شورای 
جهانی صنايع دســتی ثبت شــدند. سيدعزت الله 
ضرغامی در شبكه اجتماعی نوشت: شورای جهانی 
صنايع دستی، ۲ شهر  دزفول و  كاشــان را به عنوان 
 شهر جهانی كپوبافی و شهر جهانی منسوجات سنتی 
به ثبت رسانيد. وزير ميراث فرهنگی، گردشگری و 
صنايع دستی خاطرنشــان كرد: بازرسی های دقيق 
ارزيابان، تكميل مســتندات و بررسی های ميدانی 
پشتوانه  اين رويداد مبارک هستند. ضرغامی تصريح 
كرد: ثبت جهانی  دزفول و  كاشــان قبل از آنكه يك 
امتياز محسوب شود، يك مسئوليت است. جهانی 

شدن، يعنی افزايش مسئوليت برای تقويت رويكرد 
توسعه ، افزايش كارگاه ها، گسترش آموزش، اشتغال، 
عمومی ســازی و پايدار كردن اين جايگاه در سطح 
بين الملل. وی توضيــح داد:  كپوبافی، هنر بافندگی 
از ضايعات درخت خرماست. مصنوعات بسيار زيبا، 
محكم و كاربردی، بدون نياز به هزينه  گزاف ريالی و 
ارزی برای مواد اوليه! صنايع دستی، ركن مهم اقتصاد 
فرهنگ است و بايد غفلت های گذشته را جبران كرد. 
تا كنون ۱۱ شهر و ۳ روســتا ايران به عنوان شهر و 
روستای جهانی در رشته های مختلف صنايع دستی 
در شورای جهانی صنايع دستی ثبت شدند، اكنون با 
ثبت دزفول و كاشان، شهرهای جهانی صنايع دستی 

ايران به ۱۳ شهر رسيد.

وزير فرهنگ و ارشاد اســلامی با تاكيد بر اينكه ۸۵ يا 
۹۰ درصد از برنامه هايش در وزارتخانه محقق شده، 
از قانون و حجاب به عنوان خط قرمز ياد كرد و درباره 
احكام صادره دستگاه قضايی برای هنرمندان گفت كه 
اين احكام با تشــخيص قاضی صورت می گيرد و من 
هم نمی توانم به قاضــی بگويم چه حكمی صادر كند 
اما پيگيری می كنيم. محمدمهدی اسماعيلی همراه با 
جمعی از معاونان و مديران خو در باغ زيبا در نشستی 
صميمی با خبرنگاران، عكاسان و فعالان رسانه شركت 
كرد و به پرســش ها و مطالبات آنها درباره حمايت از 
خبرنگاران، شفاف ســازی در فضای فرهنگ و هنر و 
همچنين موضوعات مرتبط با سينما، تئاتر، موسيقی و 
تجسمی و همچنين وضعيت هنرمندان و احكام صادره 

برای آنها پاسخ گفت.
وی در ابتدای سخنانش خطاب به خبرنگاران رسانه ها 
در حوزه هــای »فرهنگ و هنــر« و »دولت«، گفت: 
هيچگاه از حضور در جمع شــما ملول نمی شــوم. 
پاسخگويی به خبرنگاران احترام به كار مقدسی است 
كه شما انجام می دهيد و اين كمترين كاری است كه 
يك مسئول بايد انجام دهد؛ مسئولی كه از نامش معلوم 
است يعنی محل سوال و پاسخ گويی و ما اين فرصت را 

داريم كه پاسخ گوی كارهايمان باشيم.
وزير فرهنگ و ارشاد اســلامی با بيان اينكه من هيچ 
تجربه تلخــی با اصحاب رســانه نداشــته ام، افزود: 
همان طور كه دوستان اشاره كردند ما هميشه جلسات 
خوبی داشتيم. شايد در يك زمان نقدهايی اتفاق بيفتد، 
اما در كل همه خبرنگارانی كه با آنها سروكار دارم، از 
بهترين دوستان فرهنگی و هنری من هستند و همه 
دوستان خبرنگار از رسانه های مختلف و گرايش های 

گوناگون، برای من قابل احترام هستند.
وی با تاكيد بر اينكه فرقی ندارد برايم اصلاح طلب يا 
هر گزايش فكری ديگر. چون گرايش برای من مساله 
نيست، گفت: خبرنگاری شغل مقدس و كار سختی 
است كه شايد شــئونات آنها از ســوی برخی نهادها 
آن طور كه بايد رعايت نمی شــود و ما هم از اين بابت 

شرمنده هستيم اما به هرحال می خواستم حس خودم 
را نسبت به كار بسيار خوب شما عرض كنم.

اسماعيلی با اشاره به اينكه بسياری از وعده هايی كه 
در مدت وزارتش اعلام كرده، در اين مدت عملی شده 
اســت، ادامه داد: وقتی كار را شروع كردم، يك برنامه 
اقدام در قالب حدود ۱۲۴ بند در ســايت مان منتشر 
كرديم. اگر از من بپرســيد كه آقای اسماعيلی به چه 
ميزان برنامه تان تحقق پيدا كرد، شايد شما بگوييد من 
خودشيفته ام، اما بايد بگويم حدود ۸۵ يا ۹۰ درصد از 

برنامه هايمان بدون اغراق محقق شده است.
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامی به ذكر مثال هايی در اين 
زمينه پرداخت و گفت: در اين برنامه اعلام كرده بودم كه 
 ـهنری به وزارت فرهنگ  می خواهم مرجعيت فرهنگی 
و ارشــاد اســلامی برگردد يا درباره عدالت فرهنگی، 
مردمی سازی فرهنگی و هنری و اقتصاد فرهنگ و هنر 
صحبت كرده بودم. در هميــن حوزه اقتصاد فرهنگ 
و هنر ما كار را ۱۴۰۰ شروع كرديم كه سهم فرهنگ 
از بودجه كشــور حدود يك درصد بود اما الان نزديك 
به ۲.۹ درصد شــده اســت و اتفاق مهمی است. وی 
درباره لزوم شفاف سازی برای رسانه ها، تاكيد كرد: من 
وزير شفافی هستم. گاهی دوستانم می گويند برخی 
حرف هايی كه می زنيد برای ما توقع ايجاد می شــود. 
به عنوان مثال برای اولين بار گفتيم بر اساس تبصره 
۹ بند »ه«، شركت ها و بانك های دولتی موظف هستند 
يك درصد از هزينه هايشان را به حوزه فرهنگ و هنر 
اختصاص بدهند. گفتيم صف هم نكشند مقابل مراكز 
اقتصادی؛ ضمن اين كه گفتيم كه ۵۰ درصدش را به 
صندوق هنر واريز می كنيد و ما به طرح هايمان می دهيم 
و يك كارگروه هم گذاشتيم و بسيار شفاف آيين نامه اش 
را در دولت تصويب كرديم كه مجلس شورای اسلامی 
يك اشكال جزيی گرفت و آن هم حل شد و كار شروع 
شده اســت. بله اعتبارات حوزه فرهنگ و هنر به طرز 
شگفت انگيزی ۱۰ ـ ۲۰ برابر شده است. ما همه اينها را 
اعلام می كنيم. من هم قرار نيست تا ابدالدهر وزير ارشاد 

باشم چون از دو دقيقه بعد خبری نداريم.

مديركل دفتر آموزش های فنی حرفه ای و كاردانش 
وزارت آموزش و پرورش با اشــاره به تحصيل بيش 
از ۳۴ هزار هنرجو در هنرســتان های كشاورزی، از 
اولويت افزايش هنرجوهای هنرستان های كشاورزی 
كشور خبر داد. عباس بيات با اشاره به برگزاری اجلاس 
مديران هنرستان های كشاورزی سراسر كشور اظهار 
كرد: در اين اجلاس كارگروه های تخصصی در چهار 
محور هنرستان های كشاورزی، فروش محصولات اين 
هنرستان ها، نحوه تامين نيروی انسانی و ورود شركت 
های دانش بنيان به هنرستان های كشاورزی مطالب 

خود را ارائه داده اند.
وی با بيان اينكه مطالب كارگروه های تخصصی مورد 
بررســی قرار می گيرد و نتيجه آن در سطح ملی به 
عنوان بخشنامه و آيين نامه مطرح می شود، افزود: اين 
برنامه ها در راستای اجرابی طرح شهيد حسن باقری 
مبنی بر تقويت و توسعه هنرستان های كشاورزی و با 
دو محور افزايش تعداد دانش آموزان بخش كشاورزی 
و افزايش سطح زير كشت محصولات كشاورزی در 

هنرستان های كشاورزی انجام می شود.
مديركل دفتر آموزش های فنی حرفه ای و كاردانش 
وزارت آموزش و پرورش با تاكيــد بر اينكه در حال 
حاضر نياز داريم دانش آموزان رشــته كشاورزی را 
در كشــور افزايش دهيم، توضيح داد: افراد مشغول 
به كار در بخش كشاورزی بالای ۵۰ سال سن دارند 
و اين امر كشــاورزی ما را با خطر مواجه می كند. از 
 سوی ديگر نزديك ۶۰۰۰ هكتار زمين كشاورزی در 
هنرســتان های كشــاورزی داريم و برای استفاده 
حداكثری از اين زمين ها و ورود به بحث توليد و امنيت 

غذايی كشور بايد هنرستانی های اين رشته را تقويت 
 كنيم. در همين راستا طرح شــهيد حسن باقری را 
راه اندازی كرديم. به گفته وی، اجلاس ياد شــده به 
منظور تبيين، توضيح و ظرفيت ســازی در راستای 

طرح شهيد حسن باقری در حال برگزاری است.
بيات در بخش ديگر ســخنان خود درباره تعداد كل 
هنرستان های كشور و سهم هنرستان های كشاورزی 
از هنرســتان های كشــور اظهاركرد: از بين ۷۳۰۰ 
هنرستان كشــور، حدود ۶۰۰ هنرستان به آموزش 
كشاورزی می پردازند اما مشخصا ۱۷۹ هنرستان، 
كشاورزی هســتند كه زمين های وسيع كشاورزی 
و ادوات كامل كشاورزی  در اختيار دارند و با ظرفيت 

زمين، باغات و منابع در حال فعاليت هستند.
مديركل دفتر آموزش های فنی حرفه ای و كاردانش 
وزارت آموزش و پرورش افزود: اســتان كهگيلويه و 
بويراحمد فقط دارای يك هنرستان كشاورزی وابسته 
به جهاد كشاورزی اســت و می توان گفت كمترين 
هنرستان كشــاورزی مربوط به اين استان است اما 
بيشترين تعداد هنرستان كشاورزی و هنرجوی اين 
رشــته مربوط به استان خراســان رضوی است كه 
دارای ۶۰۰۰ هنرجو رشته كشاورزی و ۱۲ هنرستان 

كشاورزی است.
وی در پايان ســخنان خود با تاكيد بر اينكه افزايش 
هنرجوهای هنرستان های كشاورزی را به عنوان يكی 
از اولويت های اساسی خود در نظر گرفته ايم، گفت: 
تعداد كل هنرجوهای ما در هنرستان ها يك ميليون 
و ۷۰ هزار نفر و در هنرستان های كشاورزی ۳۴ هزار 

و ۷۰ نفر است.

معاون اول رئيس جمهور گفت: خوشــبختانه 
تعامل سازنده ای بين دولت و نمايندگان حاكم 
اســت و معتقد هســتيم نمايندگان خانه ملت 
پشــتوانه و بازوی خوبی برای دولت هستند تا 
كارها و برنامه های كشور با سرعت بيشتری به 
سرانجام برسد. اعضای فراكسيون شاهد مجلس 
شورای اســلامی در آستانه ســالروز بازگشت 
آزادگان به كشــور با محمد مخبــر معاون اول 

رئيس جمهور
 ديدار كردند.

مخبر در اين جلســه با گراميداشــت سالروز 
بازگشت آزادگان ســرافراز به كشــور، گفت: 
خانواده معظم شــهدا، ايثارگــران و آزادگان از 
جايگاه ويژه ای نزد ملت ايران برخوردار هستند 
و همواره در صف نخست حفاظت و حراست از 

نظام و ميهن اسلامی بوده اند.
وی از خانواده شهدا و ايثارگران به عنوان ظرفيتی 
بزرگ برای كشــور ياد كرد و افزود: متاســفانه 
آنطور كه بايد نتوانســته ايم از اين ظرفيت مهم  
در توسعه و حركت های پيشران كشور استفاده 
كنيم كه لازم است در اين خصوص برنامه ريزی 

جدی صورت گيرد. معــاون اول رئيس جمهور 
در ادامه با اشــاره به مســائل و  مشكلات پيش 
روی كشــور در زمان آغاز بــكار دولت مردمی 
تصريح كرد: دولت سيزدهم از ابتدا با مشكلات 
گسترده ای در حوزه های مختلف مواجه بود كه 
با همت و تلاش بی وقفه و شبانه روزی توانست 
بخش زيادی از مســائل و تهديدها را پشت سر 

بگذارد.
مخبر همچنين با اشــاره به روابــط نزديك و 
صميمانه ميان دولت و مجلس شورای اسلامی 
خاطرنشان كرد: خوشبختانه تعامل سازنده ای 
بين دولت و نمايندگان حاكم اســت و معتقد 
هستيم نمايندگان خانه ملت پشتوانه و بازوی 
خوبی برای دولت هستند تا كارها و برنامه های 
كشور با سرعت بيشــتری به سرانجام برسد. در 
اين جلســه اعضای فراكســيون شاهد مجلس 
شورای اسلامی نيز هر كدام در سخنانی مسائل 
و مشكلات پيش روی خانواده های معظم شهدا 
و ايثارگران را مطرح كردند و ســپس به تشريح 
دغدغه ها و كاســتی ها حوزه های انتخابيه خود 

پرداختند.

نايب رئيس كميســيون برنامه و بودجه مجلس 
گفت: دولت با آزادســازی منابع بلوكه شــده 
ايران نشــان داد حل اين مشكلات خيلی ربطی 
به پذيرفتــن FATF ندارد. محســن زنگنه با 
اشــاره به آزادســازی منابع ارزی بلوكه شــده 
ايران اظهار داشــت: واقعيت مطلب آن اســت 
كه بســياری از مناســبات مالی دنيا از طريق 
مذاكــره قابل حل اســت، اين در حالی اســت 
كه در ســال های قبل اين قبيل مســائل را به 
FATF و CFT  گــره می زدنــد و می گفتند 
اگر بــه ايــن معاهــده نپيونديــم، نمی توانيم 
 مشكلات مالی و آزادســازی اموال بلوكه شده 

را محقق كنيم.
وی متذكر شد: ما در ســال های قبل هم حتی 
اگر جزو ليســت خاكســتری يا فهرست سياه 
FATF بوديم، مــراودات بيــن المللی، مالی 
و بانكــی خود را داشــتيم؛ به عبــارت دقيق تر 
در ۴۵ ســال گذشــته با وجود همه فشــارها 
 و تحريم هــا معاملات خــود را انجــام داده و 

دنبال كرديم.
نايــب رئيــس كميســيون برنامــه و بودجه 
مجلس شــورای اســلامی تصريح كرد: منشأ 
همه تحريم ها و مشــكلاتی كه بــرای ما پيش 
می آيد، به طور مســتقيم آمريكاســت و دولت 
با آزادسازی منابع بلوكه شــده ايران نشان داد 
حل اين مشــكلات خيلی ربطی بــه عضويت 

ما يا پذيرفتن FATF  و مســائل اين چنينی 
ندارد. نماينده مردم تربــت حيدريه در مجلس 
شــورای اســلامی گفت: علت آنكــه پول ها و 
برخــی از منابع ما در خــارج از كشــور بلوكه 
است، بدون ترديد فشــارهايی است كه آمريكا 
به كشــورهای مختلف می آورد. با وجود اين، ما 
هيــچ محدوديتی از لحاظ قوانيــن بين المللی 
در مراودات مالی خود نداريم. آزادســازی منابع 
ايران از كره جنوبی يك نمونه است و اين موضوع 
 درباره ساير كشورها هم صدق می كند و شدنی 

است.
زنگنه دربــاره منابــع ارزی آزاد شــده ايران، 
گفت: ايــن منابع جــزو منابع داخلــی بانك 
 مركزی اســت، چرا كــه قبلًا ريــال آن هزينه 

شده است.
 ايــن منابعــی اســت كــه از فــروش نفت يا 
صادرات برای كشــور به دســت آمده و قبلًا در 
حســاب های بانك مركزی نشسته و به ازای آن 
بانك مركــزی ريال در اختيار دولــت قرار داده 
اســت و چون ريال آن هزينه شــده، اين منابع 
آزاد شده بايد در حســاب دارايی های خارجی 
بانك مركزی بنشــيند. وی تاكيد كــرد: تأثير 
آزادســازی منابع ارزی بلوكه شــده ايران آن 
اســت كه ازدياد منابع واقعی اعتبارات خارجی 
 را به دنبال خواهد داشــت و می تواند تراز بانكی 

را تغيير دهد.

مخبر: تعامل سازنده ای بين دولت و مجلس حاکم استصدور ۱۰۰ مجوز ایجاد مراکز همسان گزینی

بدون FATF توانستيم منابع بلوکه شده ایران را آزاد کنيم

سياسیفرهنگی 

دزفول و کاشان ثبت جهانی شدند

وزیر ارشاد: حجاب خط قرمز است

تحصيل 3۴ هزار دانش آموز در هنرستان های کشاورزی



اقتصاد2
ایران

پذیــرش ۱۰ کالا و محصول 
جدید در بورس کالا

شــرکت بورس کالای ایران از پذیــرش ۴ کالا و 
محصول جدید در بازار اصلی و ۶ محصول در بازار 
فرعی خبر داد. براساس اطلاعیه مدیریت پذیرش 
بورس کالای ایران، پلی اتیلن، LMP تولید شرکت 
پتروشیمی بندرامام، شمش آلومینیوم شرکت 
الماس آلومینیوم گلپایگان، نبشی فولادی شرکت 
نورد فولاد پارسه کاوه و ۱۰۴ تن پودر پی وی سی 
تولید شرکت کشــور چین برای عرضه در بازار 
اصلی بورس کالا پذیرش شد. پذیرش این کالا و 
محصول ها در بازار اصلی بورس کالا ۲۴ مرداد در 
سیصد و نود و یکمین جلسه کمیته عرضه پس از 

بررسی مدارک و مستندات تصویب شد.
مدیریت پذیرش بورس کالای ایران همچنین از 
پذیرش ۶ محصول همچون، ۶۰۰ دستگاه بدنه 
ضایعاتی خودرو شــرکت ایران خودرو، ۲۰ هزار 
عدد ضایعات بدنه ای خودرو شرکت ایران خودرو، 
۲۷ هزار ضایعات بشکه فلزی شرکت ایران خودرو، 
۱۰۰ تن ضایعات پلاستیکی شرکت ایران خودرو، 
۲۴۰ هزار لیتر روغن ضایعاتی شرکت ایران خودرو 
و ۷ هزار عدد ضایعات بشکه پلاستیکی شرکت 

ایران خودرو در بازار فرعی بورس کالا خبر داد.
پذیرش کالا های مذکور هم در بازار فرعی بورس 
کالا، ۲۴ مرداد در ســیصد و نودو یکمین جلسه 
کمیته عرضه پس از بررسی مدارک و مستندات 

مورد تصویب قرار گرفت.

۱٧ درصد نقدینگی کشور در 
بورس کالا

مدیرعامل بورس کالا گفت: بــورس کالا با ۱۱۸ 
میلیون تن محصولی که در آن معامله شده است، 
۱۷ درصد نقدینگی کشور را در خود دارد. مخالفان 
بورس کالا نمی دانند در مورد چه چیزی صحبت 
می کنند. جهرمی، مدیرعامل بورس کالای  گفت: 
سال گذشته، مجموع معاملات زعفران در بورس 
کالا ۷ هزار میلیارد تومان بود. یک تن معادل بیش 
از ۳.۵ همت، نتیجه معاملات بازار شمش طلا در 
بورس کالا، در چند ماه گذشته بوده است. با ۳۰۰ 
هزارتومان می توان در بورس کالا در معاملات طلا 
ســرمایه گذاری کرد. آماده تامین مالی مسکن با 
استفاده از ابزار های بورس کالا هستیم.  به جای 
تقویت سازوکار بورس کالا، نباید حاشیه سازی 
کنیم. بورس نیاز به حمایت دارد. بورس کالا با ۱۱۸ 
میلیون تن محصولی که در آن معامله شده است، 
۱۷ درصد نقدینگی کشور را در خود دارد. مخالفان 
بورس کالا نمی دانند در مورد چه چیزی صحبت 
می کنند. مدیرعامل بورس کالا با انتقاد از برخی 
اظهارنظر ها علیه بــورس کالا در فضای مجازی، 
عنوان کرد: برخی نامه نگاری هــای دروغین در 
فضای مجازی، به بازار سرمایه آسیب می زند. نرخ 
ارز های متفاوتی برای صنایع اعلام می شود. باید از 

صنایع کشور حمایت شود.

حمایــت از صنایــع کوچک 
اولویت وزارت صمت است

معاون امور معادن و فــرآوری مواد وزارت صمت 
گفت: حفظ ظرفیت های موجود و حمایت از صنایع 
کوچک یکی از اولویت های وزارت صمت اســت. 
رضا محتشمی پور در نشست با فعالان اقتصادی 
حوزه معدن استان کردستان اظهار کرد: همچنین 
حمایت از صنایع پیشرفته به منظور فراهم کردن 
بسترهای لازم جهت تحقق عملی جهش تولید 

در کشور از دیگر برنامه های وزارت صمت است.
وی افزود: بیشتر برنامه ها و افتتاحیه های بخش 
وزارت صمت در چند سال اخیر مربوط به بخش 
انرژی و ایجاد نیروگاه ها در شهرک ها و واحدهای 
صنعتی بوده است و به دلیل شــرایط کنونی در 
آینده نمی توان صنایع فولاد را گسترش داد چرا 
که توجیهی ندارند. معاون امور معادن و فرآوری 
مواد وزارت صمت بیان کرد: ضریب حقوق دولتی 
معادن از ســال ۱۳۹۸ تاکنون تغییری نداشته و 
برای برطرف کردن ایرادات موجود در ساختار این 
ضرایب ۵۰ درصد جلسات شورای عالی معادن به 
ســاماندهی این مبحث اختصاص داده شده کما 
اینکه نگاه درآمدی به حقوق دولتی معادن نداریم.

محتشمی پور در بخش دیگری از سخنان خود به 
نحوه واگذاری معادن اشاره کرد و یادآور شد: امکان 
واگذاری محدوده معدنی توســط هیچ مسئول 
کشوری و اســتانی به هیچ فرد و شخصی وجود 
ندارد و این محدوده هــا باید طبق قانون از طریق 
مزایده واگذار شوند. وی ادامه داد: در حال حاضر 
بیش از ۷۰  درصد پرونده های حقوقی در وزارت 
صمت مربوط به حوزه معدن است و انتظار می رود 
دستگاه های نظارتی غیر متخصص در حوزه معدن 

کمتر در ارتباط با مسائل این بخش نظر دهند.

اخبار

معاون امور زنان و خانواده 
رئیس جمهور گفت: در دو 
سال گذشــته توانستیم با 
کمک آفرینــان اقدامات 
خوبی برای زنان سرپرست 
خانوار انجام دهیم که برای این زنان، شــغل پایدار 
ایجاد شده به طوری که سه هزار و ۶۰۰ نفر از زنان 

سرپرست خانوار صاحب شغل شدند.
»انســیه خزعلی« اظهار داشــت: پایداری شغل 
برای زنان سرپرســت خانــوار در قالب کســب و 
کارهای خانواده محور صورت گرفت که مشــاغلی 
که کارآفرینان فراهم کرده اند تا چهار ســال ادامه 
پیدا خواهد کرد و از مــواد اولیه تا فروش تولیدات 
را بر عهده می گیرند. وی افزود: این طرح کســب 
و کارهای خانواده محور در ۲۱ استان فعال شده و 
هدف از اجرای آن حمایت از زنان سرپرست خانوار 
است. خزعلی تاکید کرد: زنانی که در برنامه تحول، 
تولید و توســعه فعال هســتند، زنان پویا و پیشرو 
هستند. زنان ما در عرصه های علمی، کارآفرینی و 

هنری پیشرفت ویژه و چشمگیری داشته اند.

معاون امور زنان و خانــواده رئیس جمهور از تامین 
اعتبار صندوق ضمانت برای تسهیلات و اشتغال زایی 
که یکی از گلایه های زنان بود، خبــر داد و گفت: 
در ســتاد ملی زنان این صندوق ضمانت ذیل نظر 

صندوق توسعه تعاون مصوب شــده و با همکاری 
وزارت کار ۶۰۰ میلیارد ریــال ضمانت برای زنان 
صورت می گیرد کــه امیدواریم اعتبــار صندوق 

افزایش یابد.

وی ادامــه داد: در ارتبــاط بــا تعاونی هــای 
زنجیره ای و تخصصی جلســه های برگزار کردیم 
تا تعاونی های بانوان را حمایــت کنیم؛ در همین 
راســتا جلســاتی برگزار شــده که امیدواریم در 
استان های مختلف، تعاونی ها در قالب تشکل های 
زنان شــکل بگیرند و بازار صادرات فراهم شــود. 
خزعلی ادامه داد: آماده شــنیدن پیشــنهادهای 
بانوان در بخش های مختلف بــرای تولید و عرضه 
 کالاها در قالب بازارهای فصلی و مرزی و توســعه 

صادرات هستیم.
در همین راستا به دنبال اختصاص بودجه ای برای 
تقویت بازارهــا و بازارچه ها برای بانوان هســتیم. 
معاون امور زنان و خانــواده رئیس جمهور با تاکید 
بر صادرات تولیــدات تعاونی های زنــان گفت: با 
حمایت وزارت اقتصــاد و صمت ایــن موضوع را 
دنبال می کنیــم. وی گفت: رویدادهــای خانواده 
محور را با نگاه فرهنــگ خانــواده در ۹ کارگروه 
در نظــر گرفته ایم کــه تعاونی هــا می توانند در 
این عرصــه ورود کننــد و فرهنگ هــای قومی و 
محله ای را رواج دهیم تا با شناســایی آسیب های 
 اجتماعی شــاهد تحکیــم بنیان هــای خانواده 

باشیم.

کسب و کارهای خانواده محور در ٢۱ استان فعال شده است

ایجاد مشاغل پایدار برای زنان سرپرست خانوار 

تا پایان سال؛
٢۳ هزار واحد مسکن مهر به 

بهره برداری می رسد
سرپرست شــرکت عمران پردیس با اشاره به 
وجود ۲۹ هزار و ۸۴۱ واحد در قالب مســکن 
مهر در این شهر، گفت: ۲۰ تا ۲۳ هزار واحد از 
این تعداد در صورت تخصیص اعتبارات لازم 
از سوی صندوق ملی مسکن تا پایان سال به 

بهره برداری می رسد.
»خلیل محبت خــواه« با بیان اینکه ســاخت 
مسکن مهر در شــهر جدید پردیس از سال ۹۰ 
شروع شده است، افزود: از حدود ۸۴ هزار واحد 
مسکن مهر در شــهر جدید پردیس، نزدیک به 
۲۹ هزار و ۸۴۱ واحد باقی مانده که از این تعداد 
۱۰ هزار واحد هم اکنون در حال آماده ســازی 
است تا هرچه سریعتر به بهره برداری برسد. وی 
اضافه  کرد: بقیه واحدها نیز که از ۵۰ تا ۸۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی دارند، طبق برنامه ریزی های 
انجام شده و با تخصیص اعتبار از سوی صندوق 
ملی مســکن، تا پایان امســال به بهره برداری 

رسیده و تحویل متقاضیان می شود.
محبت خواه با بیان اینکه پنج تا ۶هزار واحد دیگر 
نیز که زیر۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارند در 
سال آینده عملیات اجرایی آنها به پایان خواهد 
رسید، تصریح کرد: با توجه به وجود طرح های 
مسکن مهر، هیچ طرح و پروژه ای در قالب نهضت 
ملی مسکن در شــهر جدید پردیس نداریم و 

اولویت ما به پایان رساندن این طرح است.

رئیس سازمان بورس تاکید کرد؛
یارانه کالاها مستقیم در اختیار 

کشاورزان قرار گیرد
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: بهتر 
است یارانه کالاها به صورت مستقیم به کشاورز 
داده شود زیرا در غیر این صورت، هزینه تمام 
شده بالا می رود. مجید عشــقی در بازدید از 
واحدهای صنعتی مشهد اظهار کرد: اگر بورس 
آشــنایی کاملی نسبت به شــرکت ها داشته 
باشد، بهتر می تواند به این شرکت ها خدمات 
بدهد و از سویی دیگر اگر شرکت ها و بنگاه های 
اقتصادی نیز در مورد بازار سرمایه و فرآیند آن 
آشنایی بیشتری داشته باشند، بهتر می توانند 

از ابزارهای موجود در این بازار استفاده کنند.
وی در ادامه ضمن ابراز خرســندی از علاقه 
شرکت ها برای ورود به بازار بورس بیان کرد: 
من ســال ها در بورس کالا حضور داشــته و 
از نزدیک به مســائل آن آشنا هســتم؛ بارها 
نیز پیشنهاد کردم تا یارانه کالاها، به صورت 
مستقیم به کشاورز داده شود زیرا مسیری که 
طی می شود تا این یارانه به دست کارخانه دار 

برسد، هزینه تمام شده را بالا می برد.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در مورد 
پذیرش شرکت ها در بازار بورس توضیح داد: 
شــرکت های زیادی برای حضــور واحدها به 
بورس مشاوره می دهند که تمامی آن ها زیر نظر 
سازمان بورس فعالیت می کنند، اما بر اساس 
خدماتی که ارائه می دهند هزینه متفاوتی نیز 
دریافت می کنند لذا پیش از عقد قرارداد با این 
مشاوران حتماً خدمات و رزومه آنان را بررسی 
کرده و در صورتی که به مشــکلی برخوردید 
حتماً با ما در تماس باشید. عشقی خاطرنشان 
کرد: ما آمادگی بررســی طرح ها و به تبع آن، 
انتشار اوراق را داریم و شرکت ها می توانند در 
این رابطه درخواست خود را ثبت کنند. مجید 
عشقی در بازدید از واحدهای صنعتی شهرک 
صنعتی توس مشهد اظهار کرد: رویکرد کلی ما 
در بازار سرمایه سهم بیشتر شرکت های بخش 

خصوصی در بازار سرمایه است.
وی با تاکیــد بر کمک به شــرکت ها در بازار 
بورس کالا افزود: در این بازار برخی مســائل 
مانند فروش مواد اولیه وجود دارد که سیاست 
خود شرکت ها است. از سوی دیگر متأسفانه 
در اقتصاد ما به دلیل وجود تــورم ، خیلی از 
شرکت های بزرگ و کســب و کارها به سمت 
فروش نقدی رفتند و حاضــر به کار اعتباری 
نیستند که این امر مشکلاتی را برای خریداران 
بوجود آورده است، لذا برای این امر به دنبال 
راهکار هستیم و برنامه های خود را ارائه دادیم.

رئیس بــورس اوراق بهادار ادامــه داد: یکی از 
راه های ماندگاری و تداوم کار شرکت ها این است 
که سهامی عام شوند. یکی از مهمترین مولف ها 
و موتور محرکه شرکت های سهامی خاص نیز 
ایده های مؤسس اســت که اگر این ایده تکثیر 
نشود، شرکت ها خاموش می شوند. عشقی در 
پایان متذکر شد: بازار سرمایه وسیله ای است 
برای تکثیر ایده و گسترش فعالیت شرکتها که 

قطعاً کمک حال آنها خواهد بود.
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مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتــی ایران از تولیــد روزانه ۱۱۵ 
میلیون لیتر بنزین در پالایشگاه های کشور خبر داد 
گفت: مشکلی برای تامین و توزیع بنزین در کشور، 
با وجود افزایش ۱۳ درصدی مصرف بنزین در سال 
جاری وجود ندارد. جلیل سالاری در جریان بازدید 
محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهوری و جواد 
اوجی، وزیر نفت از مرکز دیسپچینگ شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی ایران و ارتباط با مناطق 
شرکت این شرکت در سراسر کشور برای بررسی 
وضع تأمیــن و توزیع بنزین با اشــاره به حمایت 
و توجــه وزیر نفت به موضوع سوخت رســانی در 
کشور، اظهار دشــات: همه مناطق شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی کشور در حال آماده باش 

هستند.
وی با اشــاره به افزایش روزانه ۱۷ میلیون لیتری 
توزیع بنزین تاکنون در سال ۱۴۰۲ در مقایسه با 
مدت مشابه پارسال ادامه داد: این رقم از افزایش 
۱۳ درصدی مصرف حکایــت دارد، با این حال با 
ظرفیتی که پارسال اضافه شــد، با وجود افزایش 
مصرف خللی در موضوع سوخت رسانی به وجود 

نیامد. معاون وزیر نفــت در امور پالایش و پخش 
تأکید کرد: در دولت گذشته مخزنی اضافه نکردیم 
و با توجه به ایــن محدودیت، چهــار مرتبه این 
مخازن پر و خالی شده اند. سالاری با اشاره به اینکه 
امسال حدود ۱۸۳ میلیون تردد جاده ای داشتیم 
و افزایش پنج درصدی در این بخش ثبت شــده 
اســت، گفت: با این حال به راحتی سوخت گیری 
 انجام می شود و در ساماندهی مجاری عرضه هم 

موفق بوده ایم.

دریافت مجوز تولید ۱۰ میلیون کارت 
سوخت نو

وی بــا بیــان اینکه بــا همکاری شــرکت های 
دانش بنیــان و مجــوز پدافنــد غیرعامــل 
کارت خوان های جایگاه های عرضه سوخت را در 
کشور بومی کردیم، افزود: یک نمونه کار نو انجام 
شده است و در ابتدای دولت سیزدهم ۹ هزار کارت 
داشتیم و مجوز تولید ۱۰ میلیون کارت سوخت را 
گرفتیم و تاکنون ۲۲۰ هزار کارت سوخت در چهار 

ماه صادر کرده ایم.
مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایــش و پخش 

فرآورده های نفتی ایران با اشاره به افزایش تولید 
ســوخت و فرآورده های نفتی در شــرکت های 
پالایشی ادامه داد: هماهنگی در مجموعه جنوب 
کشور برای تولید و انتقال ســوخت انجام شده و 
اکنون وضع تولید تثبیتی اســت و ۱۱۵ میلیون 
لیتر بنزین در روز تولید می شود. سالاری با بیان 
اینکه تعمیرات اساسی را انجام دادیم و وضع توزیع 
هم مناســب اســت، گفت: افزایش ۱۳ درصدی 
مصرف بنزین در کشــور با فعالیت ۵۰۰ نفتکش 
 جاده پیمــا برابری می کند که بــا موفقیت انجام 

شده است.

افزایش ۲۰۰ میلیون لیتری ذخیره سازی 
بنزین در کشور

وی با اشاره به اینکه در تهران ۹ میلیون تراکنش 
داشــتیم و آمار خرابی به حداقل رســیده است، 
افزود: ذخیره ســازی بنزین ۱۵۰ تا ۲۰۰ میلیون 
لیتر افزایش داشته و سوخت رسانی مستمر بوده 
است. مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی با اشــاره به پیش رو بودن ایام 
اربعین و ســفرهای تابســتانی، افزود: اقدام های 

لازم برای تأمین ســوخت موردنیاز به طور کامل 
انجام شده است. سالاری با بیان اینکه ظرفیت ۵ 
میلیارد لیتری سوخت مایع نیروگاه ها پر شده است 
و مخازن باقیمانده نیز فعال نیست و برای ۴۵ روز 
سوخت رسانی به نیروگاه ها پیش بینی شده است، 
تأکید کرد: در تلاشیم به سمت بازار صادرات برای 

گازوئیل حرکت کنیم.
وی با اشاره به نصب نخســتین کمپرسور ایرانی 
در پالایشگاه فراســرزمینی، گفت: روزی بنزین 
صادر می کردیم اما امروز دانش تولید آن را صادر 
می کنیم که از جملــه آن می تــوان از صادرات 

کاتالیست نام برد.
معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش با تأکید 
بر اینکه هیچ جایگاهی در کشــور تعطیل نیست 
و ســهمیه جایگاه ها را هم اضافــه کردیم، افزود: 
افزایش ســهمیه  ســبب پایداری توزیع سوخت 
شده است. سالاری به تکلیف قانونی برای استفاده 
از کارت سوخت شــخصی تا پایان شهریور ماه در 
قالب تبصره ۱۴ اشــاره و اعلام کــرد: اکنون ۳۵ 
درصد تراکنش ها با کارت سوخت جایگاه ها انجام 

می شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت از توافق با شهرداری برای 
فراهم کردن زیرساخت ایستگاه های شارژ خودروهای 
برقی و افتتاح آن در هفته دولت خبر داد و تشریح کرد 
که برقی شــدن خودروها، اختلالی در برقی رسانی 
شهری ایجاد نخواهد کرد؛ چراکه در ساعات شب تا 
صبح برق مازاد نیز در کشور وجود دارد و از حیث شارژ 

خودروها مشکلی وجود ندارد.
عباس علی آبادی، وزیر صنعــت، معدن و تجارت در 
رابطه با خودروهای برقی و تامین ایستگاه های شارژ 
این خودروها تصریح کرد: توافقات خوبی برای فراهم 
کردن زیرساخت ایستگاه های شارژ خودروهای برقی 

با شهرداری تهران صورت گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: برخی تصور می کنند که باتوجه 
به محدودیت های برق، با توسعه خودروهای برقی، 
مشکلات مضاعف خواهد شــد و ممکن است برق 
شهری دچار اختلال شود؛ این در حالی است که در 
نگاه کلان برق در کشــور ما زیاد هم هست. البته در 
ساعاتی از شبانه روز و بازه خاصی در سال هست که با 
کسری برق مواجه هستیم. حتی در روزهای گرم سال 
نیز در ساعاتی، بطور مثال ۱۲ شب به بعد برق مازاد 
وجود دارد و می توان در این ســاعات از برق استفاده 
کرد.  ضمن اینکه روشــنایی ها خاموش می شوند، 
نیروگاه ها می توانند برق خودروهای برقی را تامین 
کنند. این ها همه امکان پذیر است و زیرساخت آن نیز 

در کشور فراهم است. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
اعلام کرد: ما در اولویت، با شهرداری ها به دنبال این 
هستیم که زیرساخت های شــارژ سریع را در سطح 
شــهرها فراهم کنیم که در هفتــه دولت به صورت 
عمومی این اتفاق خواهد افتاد. البته احتمال دارد در 
هفته پیش رو اولین شارژرهای سریع برای برخی افراد 
که خودروی برقی دارند یا تصمیم به واردات دارند، 
 نصب شده و امکان شارژ سریع در سطح شهر برایشان 

فراهم شود.
وی افزود: البته که در منازل نیز می توان از شارژِ کند 
استفاده کرد؛ نصب شارژر کند را هم در نقاطی از شهر 
فراهم خواهیم کرد تا بتوان مورد استفاده قرار داد و 
هنگام پارک، نیز خودروها شــارژ شوند. در دنیا هم 
استفاده از شارژهای کند مرسوم است؛ توجه کنیم که 
این خودروها با یکبار )شب تا صبح( شارژ کامل، ۴۵۰ 

الی ۵۰۰ کیلومتر پیمایش خواهند داشت.
مقام عالی وزارت صنعت، معدن و تجارت تشریح کرد: 
یک خودروی برقی، برای طی ۱۰۰ کیلومتر، به حدود 
۱۵ کیلووات ساعت برق نیاز دارد؛ ۱۵ کیلووات ساعت 
برق خورشیدی یک دلار هزینه دارد. در حالی که در 
سوخت بنزینی، بین هفت تا ۱۰ لیتر بنزین نیاز است 
که براساس قیمت بنزین فوب خلیج فارس، به عدد 
بسیار قابل توجهی خواهیم رســید؛ بنابراین کار به 

شدت اقتصادی نیز هست.

مدیرعامل فرابورس ایران از تأمین مالی ۳۵۰۰ میلیارد 
تومانی با عرضه های اولیه از ابتدای امسال خبر داد. به 
گزارش مدیریت ارتباطات فرابورس ایران، محمدعلی 
شیرازی، در همایش سرمایه گذاری و تأمین مالی از بازار 
سرمایه با اشاره به اینکه استان خراسان رضوی ۸ درصد 
جمعیت کشــور و حدود ۵ درصد سهم تولید ناخالص 
داخلی با احتساب نفت را در اختیار دارد، گفت:، اما این 
استان در فرابورس ایران سهمی حدود ۲ تا سه درصدی 

از ارزش کل بازار با ۲۸ ناشر دارد.
به گفته شیرازی استان خراسان رضوی از لحاظ مبلغی، 
ســهم کمی از ارزش بازار فرابــورس را در اختیار دارد. 
ترکیب حضور ناشران در فرابورس هم ضعیف است. به 
این ترتیب که از ۲۸ شــرکت حاضر در فرابورس ایران، 
۱۰ شــرکت در تابلو های اصلی و ۱۸ شــرکت در بازار 
پایه هستند. شیرازی با تأکید بر اینکه شرکت هایی در 
بازار پایه حضور دارند پذیرش نشــدند و چندان برای 
سرمایه گذاری مناسب نیستند، افزود: بر همین اساس 
هم از ناشران بازار پایه درخواست می شود شرایط خود را 

برای ارتقا به بازار بالاتر تسریع کنند.
مدیرعامل فرابورس ایران با اعلام این خبر که سه شرکت 
از استان خراسان رضوی در آستانه عرضه اولیه قرار دارند، 
گفت: شــرکت مرغ مادر دیزباد، شرکت سیمان سفید 
شرق و نساجی خراسان در صف عرضه اولیه فرابورس 
قرار دارند. این سه شرکت اگر روند پذیرش خود را تسریع 

کنند می توان پیش بینی کرد که طی یک الی دو ماه آینده 
عرضه اولیه آن ها انجام خواهد شد.

شیرازی با اعلام این که شرکت فرابورس ایران از ابتدای 
سال جاری تا امروز ۱۰ عرضه اولیه داشته که سه عرضه 
مربوط به استان خراسان رضوی بوده است، تصریح کرد: 
این ۱۰ عرضه ســه هزار و ۵۶۵ میلیارد تومان تأمین 
مالی برای ناشران خود به همراه داشته که سهم استان 
خراسان رضوی هزار و ۲۶۰ میلیارد تومان بوده است. این 
روند می تواند نویدبخش حضور بهتر و پررنگ تر ناشران 
این استان در فرابورس ایران باشد. در ادامه مدیرعامل 
فرابورس ایران به تشریح پتانسیل های فرابورس پرداخت 
و گفت: نقشــه بازار های فرابورس ایران نشان می دهد 
آنچه مهم تر از سرمایه گذاری است، متقاضیان مشتاق 
به تأمین مالی هستند. عموم مردم طی سال های اخیر با 
بازار سرمایه کم وبیش آشنا شدند، اما آنچه مغفول مانده 

تأمین مالی از ابزار های بازار سرمایه است.
وی در تشــریح ابزار های تأمین مالی در فرابورس ایران 
گفت: بازار اول و دوم برای شــرکت های بالغ با وضعیت 
مالی، سرمایه و عملیات خوب اختصاص داده شده است 
که ۱۰ شرکت از استان خراسان رضوی در حال حاضر 
در این بازار حضور دارند. بازار SME برای شرکت های 
کوچک و متوسط طراحی شده که به زودی فعال خواهد 
شد. تقاضا های خوبی از اســتان خراسان رضوی برای 

حضور در این بازار آمده است.

افزایش ۱۳ درصدی مصرف بنزین در سال ۱۴۰۲

وزیر صمت خبر داد:

مخالف واردات خودروهای بنزینی نیستیم
مدیرعامل فرابورس ایران خبر داد:

تأمین مالی ۳۵۰۰ میلیارد تومانی با عرضه های اولیه 
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ظرفیت سازي اشتغال با حمایت بخش خصوصی 
حمید حاج اسماعیلي، کارشناس اقتصادی 

براي ایجاد اشتغال میلیوني در کشور راهي جز مشارکت مردم، تشکیل بخش خصوصي واقعي و واگذار کردن اقتصاد توسط دولت نداریم. ایجاد اشتغال در کشور نیازمند رفع موانع ذکر شده است. در حال حاضر باید 
موانع بزرگي که در مسیر ایجاد اشتغال است از میان برداریم چرا که برخي از این موانع ساختاري است و در کوتاه مدت امکان رفع آنها وجود ندارد و باید اقدامات اساسي طي چند سال براي رفع این موانع صورت بگیرد. 
در حال حاضر اقتصاد ایران یک اقتصاد دولتي و خدماتي است که مانع جدي و بزرگي در مسیر افزایش ظرفیت هاي اشتغال کشور به شمار مي رود. بنابراین اقتصاد کشور حتما باید از درآمدهاي نفتي و سیطره دولت 

جدا شود و بخش خصوصي واقعي با مشارکت مردم در حوزه اقتصاد شکل بگیرد. 
بدون توسعه بخش خصوص در ایران امکان ظرفیت سازي اشتغال ممکن نیست. در حال حاضر ظرفیت هاي استخدام در دایره دولت محدود اســت و امکان اینکه ما بتوانیم بیش از یک میلیون شغل در سال براي 
کارجویان ایجاد کنیم وجود ندارد لذا براي اینکه جمعیت بزرگ بیکاران که بالغ بر پنج میلیون نفر است را به کار برگردانیم راهي جز مشارکت مردم در حوزه اقتصاد و تشکیل بخش خصوصي واقعي نداریم به همین 

منظور در گام نخست دولت باید اقتصاد و تصدي هاي خود را واگذار کند.
البته عدم هماهنگی دستگاه ها و سازمان ها همواره به مقوله اشتغال لطمه زده است. ضعف ها و بررسی ها و ارزیابی هایی که برای چهار دهه گذشته در کشور صورت گرفته این است که در زمینه مسائل اقتصادی دچار 

غفلت و عقب افتادگی جدی هستیم. امروز مطالبه اصلی برای توسعه کشور و نیازهای مردم، اقتصاد است و باید اقتصاد یک رویکرد حاکمیتی و ملی در کشور پیدا کند.
به جای اینکه درگیر مسایل سیاسی باشیم که در حال حاضر محوریت رویکرد کشور است، باید محوریت را به یک نگاه و بینش اقتصادی هم در نگاه دولت و هم در نگاه اقتصادی تغییر دهیم. اگر این تغییر را با باور و عمل 
انجام بدهیم خود به خود در برنامه ریزی ها و سیاستگذاری های کلان کشور اقتصاد محور می شود و آن زمان هست که شرایط هماهنگی را بین سازمانها و نهادها و دستگاه ها مشاهده کرده و خواهیم دید که چطور 

برای گره گشایی در حوزه اقتصاد تلاش می کنند، لذا تا این اتفاق نیفتد مشکلی حل نخواهد شد.



3 بازار

نماینده اتاق اصناف ایران در استان فارس، شهرستان خرامه گفت: 
یکی از چالش های اصلی جامعه صنفی موازی کاری ســازمان ها و 
ادارت دولتی با جامعه صنفی است که این موازی کاری ها باید حذف 
شود. علیرضا ایزدی افزود: موازی کاری با واحدهای صنفی یکی از 
مهمترین مشکلات اصناف است که در سال های اخیر موارد آن نیز 
بیشتر شده و مشکلات عدیده ای را برای صنوف ایجاد کرده و لازم 
است اتاق اصناف ایران با رایزنی پیگیر حل این مشکل باشد تا شرایط 

بهتری برای فعالیت کسب وکارها فراهم شود.
وی با بیان اینکه موازی کاری با اصناف در دستگاه های دولتی صورت 
می گیرد، تصریح کرد: واگذاری امــور به بخش خصوصی و حمایت 
از جامعه صنفی یکی از مطالبات اصناف اســت و اگر دولت از نقش 

تصدگری خود بکاهد و به اصناف و بخش خصوصی اعتماد داشــته 
باشد، قطعا شاهد توسعه اقتصادی در کشور خواهیم بود و اصناف نیز 

می توانند عملکرد بهتری داشته باشند.
ایزدی اظهارکرد: اصناف مانند یک حلقه زنجیر هستند که موفقیت 
آنها مســتلزم همراهی همه حلقه هاست و در مشــکلات هم باید 
همکاری همه جانبه صورت بگیرد و موزای کاری های صورت گرفته 
از سوی برخی نهادهای دولتی مانند دفاتر پیشخوان، بهداشت، اماکن 
و... سبب شده برخی از اتحادیه های صنفی مانند عکاسان دچار بحران 
شوند و تعداد زیادی از واحدهایشــان تعطیل شود و ضروری است 
نهادهای دولتی با همراهی و کاهش موازی کاری در فعالیت صنوف 

رکود ایجاد نکنند.

نماینده اتاق اصناف ایران در استان فارس تصریح کرد: اصناف تشکل 
بزرگ مدنی در کشور هستند که در تمامی نقاط کشور نماینده دارند، 
و قطعا نقش موثری در فرهنگ سازی جامعه دارند، اصناف با حضور 
پویا و تاثیرگذاردر همه عرصه ها و با دولت همراهی داشــتند و لازم 
است دولت به اصناف اعتماد داشته باشد و در برخی موارد کار را به 

اصناف بسپارد.
وی با بیان اینکه شناخت کافی از اصناف در جامعه وجود ندارد، افزود: 
اگر شناخت ایجاد شــود از موقعیت و خدماتی که اصناف می دهند 
می توان به خوبی بهره برد و فرصت هــای بهتری را خلق کرد، چون 
اصناف باری بر دولت تحمیل نمی کنند و مستقل عمل می نمایند و 

لازم جایگاه اصناف در مراکز تصمیم ساز و تصمیم گیر حفظ شود.

رئیس اتاق اصناف کاشــمر گفت: ارگان هایی دارای زمین و املاک به نام 
حفاظت از حقوق مردم اجاره های بالایی برای املاک خود تعیین می کنند و 
این امر تأثیر مستقیم بر افزایش اجاره بها دارد. رضا کاشمری اظهار کرد: هم 
اکنون ۸۰ درصد از کسبه شهر کاشمر مستأجر هستند که با مشکلات فراوانی 
دست و پنجه نرم می کنند و افزایش سرسام آور اجاره های واحدهای صنفی 
بر مشکلات آنها افزوده است. رئیس اتاق کاشمر افزود: ارگان هایی که دارای 
زمین و املاک هستند به نام حفاظت از حقوق مردم اجاره های بالایی برای 
املاک خود تعیین می کنند که این گران فروشی باعث شده، مالکین دیگر 
نیز از این روش پیروی کنند و این امر تأثیر مستقیم بر افزایش اجاره بها دارد.

کاشمری با اشاره به اینکه متأسفانه مردم فکر می کنند کسبه گران فروشی 
می کنند ولی بیش از ۹۰ درصد از کسبه اجناس خود را گران می خرند در 
صورتی که فقط ۲۰ درصد حق خود از فروش را دریافت می کنند، تصریح 
کرد: هرروز شاهد کوچک شدن مغازه ها و خالی شدن قفسه ها هستیم که 
دیگر کسبه توانایی جایگزین کردن اجناس خود را ندارد و حتی در یک صنف 

کاری ۲۰ واحد طی یک سال گذشته کسب خود را تعطیل کرده اند. وی با 
بیان اینکه تعدادی از کسبه ها که در شهر فعالیت دارند اشتغال زایی آنها با یک 
واحد صنعتی در شهرک صنعتی با آن همه امکانات برابری می کند گفت: علی 
رغم اینکه یک کسبه در داخل شهر با کمترین امکانات فعالیت می کند باید به 
بازرسین چندین ارگان هر روز جوابگو باشد ولی کسی که در شهرک صنعتی 
فعالیت دارد، هیچ گونه نظارتی بر عملکرد و قیمت تمام شــده محصولش 
صورت نمی گیرد. کاشمری با بیان اینکه مظلوم تر از کسبه در جامعه نداریم 
افزود: غول های تولیدی که برای خود هر قیمتی را اعلام می کنند، کسی آنها 
را کنترل نمی کند ولی در داخل شهر باید کسبه جوابگوی این گرانی ها باشند. 
رئیس اتاق کاشمر با بیان اینکه در تلاشیم بتوانیم قیمت اجاره بهای کسبه 
و حتی منازل را با حمایت مسئولین ذی ربط به صورت منطقه ای تعیین و 
مناسب سازی کنیم عنوان کرد: جرایم ۱۰ برابری تعزیرات برای کسبه در 
برابر ۲۰ درصد سود حاصل از فروش محصول هم خوانی ندارد و با توجه به 
اینکه قیمت اجناس هر لحظه در حال تغییر است مشکلات فراوانی برای 

کسبه ایجاد کرده است. وی یکی دیگر از مشکلات افزایش قیمتها را تغییر 
قوانین کسب و کار در شهرها و حذف فاصله کسب کار و تعداد مورد نیاز آن در 
شهرها عنوان کرد و گفت: مسئولین به دلیل ناتوانی در ایجاد اشتغال اقدام به 
صدور پروانه کسب کرده اند که بتوانند وام خود اشتغالی پرداخت کنند و به 
عنوانی آمار اشتغال را بالا ببرند ولی متأسفانه شاهدیم ۹۰ درصد از کسانی که 
وام اشتغال زایی دریافت کرده اند به دلیل عدم توجیه اقتصادی شغل شأن، 
پروانه کسب خود را باطل کرده و حتی وام را دریافت و در مسیر دیگری هزینه 
کرده اند. کاشمری اشاره کرد: در کشورهای دیگر به ازای هر ۵۰۰ نفر یک 
پروانه اشتغال صادر می شود ولی در ایران به ازای هر ۲۰ نفر و در کاشمر به 
ازای هر ۱۴ نفر یک پروانه کسب صادر شده است. وی عنوان کرد: بخشی از 
تورمی که در شهرها و کاشمر شاهدیم ازدیاد واحدهای صنفی است که در 
شهر کاشمر نسبت به جمعیت نیاز به ۷۰ بنگاه املاک دارد که هم اکنون 
۴۷۰ بنگاه فعال هستند که متأسفانه قیمت های غیر کارشناسانه باعث تورم 

و گرانی املاک و واحدها شده است.

نائب رئیس اتحادیه قصابان کرج با اشاره به کاهش قدرت خرید گوشت 
توسط مردم، گفت: چنانچه گوشت تنظیم بازار به مقدار بیشتری در 
سطح شهر توزیع شــده و علاوه بر میادین از قصابان هم برای فروش 
آن استفاده شود، نرخ فعلی گوشت شکسته و قیمت ها پایین می آید. 
حسین ابویی افزود: در حال حاضر جهاد کشاورزی  گوشت تنظیم بازار 
را به روزبازارها می دهد در حالی که گوشت تنظیم بازار در تمام این 
میادین برای مردم قابل دسترس نیست، بسیاری از مردم قدرت و توان 
خرید گوشت با  قیمت آزاد را ندارند به همین دلیل از جهاد کشاورزی 

خواسته ایم گوشت تنظیم بازار به  قصابی ها هم تعلق بگیرد.
وی  با اعتقاد بر اینکه توزیع گوشت در حیطه فعالیت قصابی هاست 
افزود: با توجه به تعداد زیاد و پراکندگی قصابی ها در محله های شهر، 
گوشت تنظیم بازار باید از طریق قصابی ها توزیع شود تا مردم بتوانند 
از نزدیک ترین قصابی گوشت مورد نیازشان را تهیه کنند. متاسفانه 
به رغم  مکاتبات، تاکنون هر بار که  مراجعه کردیم گوشــت تنظیم 
بازارتمام شده است. ابویی اظهار کرد: اسامی قصابی های مورد تایید و 
معتمد را به جهاد کشاورزی معرفی و تاکید کرده ایم که از این طریق 
می توانند گوشــت تنظیم بازار را به دست مردم برسانند. با این اقدام 
علاوه بر اینکه توزیع گوشت دیگر به میادین محدود نخواهد بود، باعث 

می شود، نرخ فعلی شکسته شــده و قیمت ارزان تر شود. نائب رئیس 
اتحادیه قصابان یادآور شد: در حال حاضر حدود ۲۶۰ قصابی دارای 
جواز، زیر نظر این اتحادیه در حال فعالیت هســتند که گوشت مورد 
نیاز خود را از کشتارگاه های رباط کریم، فردیس، کردان، شهریار و.. 
تهیه می کنند. استان البرز بیشتر وارد کننده گوشت است و پرورش 
دام آن برای تامین گوشت کافی نیســت. از این رو  دام مورد نیاز این 
کشتارگاه ها از شهرهایی مثل تبریز، مراغه، زنجان، قزوین و همدان 

تامین می شود.
وی با اشاره به نقش دلالان در افزایش قیمت گوشت و مرغ گفت: در 
بازرسی های میدانی متوجه شدیم قیمت  فروشندگانی که خودشان 
مستقیما به کشتارگاه  مراجعه و گوشت خود را تهیه می کنند با کسانی 
که از واسطه توزیع از درب کشتارگاه گوشت را تحویل می گیرند تفاوت 
زیادی دارد. مثلا در یک مغازه، مرغ با واســطه توزیع ۸۶ هزار تومان 
فروخته می شــود اما در مغازه دیگر با مراجعه مستقیم فروشنده به 
کشتارگاه ۷۷ هزار و ۵۰۰ تومان است. بنابراین دریافتیم که مشکل 

افزایش قیمت ها سود دلال است.
ابویی ادامه داد: قصاب و فروشنده باید اولین ساعات روز، خود مستقیما 
به کشــتارگاه مراجعه کند در حالی که این کار توسط واسطه توزیع 

انجام شده و یک سود بی فایده به نفع دلال از مردم دریافت می شود. 
لذا این سود باید حذف و در کاهش قیمت ها به نفع مردم لحاظ شود. 
این مسئول اتحادیه خاطرنشان کرد: بارها در باره سودجویی دلالان 
گزارش داده ایم. مثلا در بازرســی ها  وقتی علت گران فروشی مرغ و 
فاکتور خرید را از فروشنده می خواهیم متوجه شده ایم  دلال سربرگ 
فاکتور فروش خود را مخدوش می کند تا مشــخص نشود مرغ با این 

قیمت از چه کسی خریداری شده است.
وی با اشاره به اهمیت تغذیه با گوشت گفت: هر گروه سنی ازکودک تا 
بزرگسال و سالمندان و حتی بیماران به حداقل یک وعده گوشت در 
روز نیاز دارند. گوشت منبع غنی  از پروتئین های ارزشمند،  اسیدهای 
آمینه ضروری و همچنین چربی به عنوان یــک منبع انرژی زا برای 

بدن است.
وی همچنین به تاخیر در انتخابات این اتحادیه اشاره کرد و گفت: به 
دلیل تحولات و انتخابات اتاق اصناف، انتخابات این اتحادیه چند ماه 
است که بلاتکلیف مانده و برای صدور جواز کسب در سامانه، نام رئیس 
فعلا درج نمی شود. با توجه به اینکه  قرار شده صنف مرغ فروشان تحت 
نظارت این اتحادیه قرار گیرد امیدواریم تکلیف انتخابات این اتحادیه 

از سوی اتاق اصناف هرچه زودتر مشخص گردد.

موازی کاری در حوزه اصناف باید حذف شود

ارگان های اداری املاک، تأثیر مستقیم بر افزایش اجاره بها دارند

توزیع بیشتر گوشت تنظیم بازار نرخ ها را می شکند  
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رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم یدکی خودرو و 
ماشین  آلات تهران گفت: علی رغم اینکه قطعات 
یدکی خودرو در زمره کالاهای اساسی و مصرفی 
قرار دارد و مردم ناچار به تهیه آن هستند، باز هم 
رکود شدیدی در بازار این صنف وجود دارد. سید 
احمد حسینی، رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم 
یدکی خودرو و ماشــین آلات تهران درگفت وگو 
با پایگاه خبــری اتاق اصناف تهــران در توصیف 
آخرین وضعیت کسب و کار این صنف بیان کرد: 
در ســال ۱۴۰۲ بر خلاف تصورات موجود مبنی 
بر اینکه قطعات خودرو جزو کالاهای اساســی و 
مصرفی اســت و مردم ناچار به خرید لوازم یدکی 
برای اتومبیل های خود هســتند متاســفانه در 
 این صنف هم مانند اصناف دیگر رکود شــدیدی 

حاکم شده است .
حسینی اظهار کرد: رکود موجود در بازار دلایل 
مختلفی دارد که تلاطــم ارزی موجود، تورم و 
بحران اقتصادی موجود درکشــور و تحریم ها 
جزو این موارد هســتند. حتی مسائل سیاسی 
کشور هم برشــدت این رکود تاثیر دارد. وی با 
اشاره به مشکلات دیگر صنف متبوع خود اظهار 
کرد: یکی از مشکلات فعلی اتحادیه به درگاه ملی 
صدور پروانه کسب مربوط می شود که اتحادیه 
را با یک چالش جدی مواجه کرده است. دیگری 
درگاه معدل مالیاتی  است که بر اساس پایانه های 

فروشگاهی، مالیات ها را محاسبه می کند.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم یدکی خودرو 
و ماشــین آلات تهران افزود: قاچاق کالا و ارز به 
کشور یکی دیگر از چالش هاست که واحدهای 

صنفی و کســبه را آزار می دهند و مشکل همه 
اصناف است. حسینی تصریح کرد: اعضای این 
اتحادیــه، قطعات یدکی انــواع خودروها اعم از 
خودروهای تولید داخل و خودروهای وارداتی و 
ماشین آلات معادن و راهسازی را عرضه می کند. 
تحریم ها مانعی در برابــر واردات قطعات یدکی 
بعضی از خودروها بوده و مسلما در کسب و کار 

صنف تاثیرگذار است.
او با بیان اینکه که تــوان وارد کردن لوازم یدکی 
تمام خودرو ها را داریم دربــاره قطعات یدکی 
وارداتی بیان کرد: به جز قطعاتی که در کشــور 
تولید می شود و برای حمایت از تولیدات داخلی 
بعضی از آنها ممنوعیت واردات دارند، توان وارد 
کردن لوازم یدکی تمام خودرو ها را داریم. البته 
مشــکل بزرگ ما وجود تحریم هاست که سدی 
شــده در برابر انجام بهتر کارها واجازه فعالیت 

کامل را از ما سلب کرده است.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم یدکی خودرو 
و ماشــین آلات تهــران در پایــان در خصوص 
برگزاری نمایشــگاه قطعات یدکــی خودرو نیز 
گفت: نمایشگاه لوازم یدکی خودرو و لوازم جانبی 
اتومبیل در محل نمایشــگاه بین المللی تهران 
روز یکشنبه ۲۲ مرداد شروع و تا چهارشنبه ۲۵ 
مرداد ادامه یافت. در این نمایشگاه بیش از ۶۷۰ 
شرکت داخلی و نزدیک به ۵۰۰ شرکت خارجی، 
حضور داشــتند و محصولات تولیــدی خود را 
 عرضه کردند. لازم به ذکر است، بیشترین تعداد 
 شــرکت های خارجــی حاضر در نمایشــگاه 

شرکت های چینی بودند.

مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه 
صنایع پیشرفته با اشــاره به خروج شرکت های 
خارجی از روسیه بعد از جنگ اوکراین، گفت: این 
وضعیت باعث ایجاد خلاء در تامین ماشین آلات، 
قطعات و سایر تجهیزات شده اســت. بنابراین 
در مناقصه هایی که در روســیه برگزار می شود، 
شــرکت های ایرانی پتانســیل خوبی در حوزه 

هایتک برای برنده شدن دارند.
محسن نادرمنش با بیان اینکه ارائه خدمات این 
صندوق صرفا برای بخش های خصوصی و تعاونی 
است و بخش های دولتی مشمول ارائه خدمات 
نمی شود، گفت: در اساســنامه صندوق به ارائه 
خدمات در راستای تامین هزینه های تحقیق و 
توسعه، انتقال تکنولوژی، تولید فناوری و حتی 
ایجاد خط هــای تولید، تولیــد نمونه صنعتی، 
تولید انبوه، سرمایه در گردش، صادرات، جذب 

سرمایه گذاری و موارد دیگر اشاره شده است.
به گفته وی علاوه بر صنایع الکترونیک، نرم افزار و 
مخابرات که از ابتدا مشمول ارائه خدمات صندوق 
بود، صنایع نانو تکنولوژی، زیســت فناوری، هوا 
فضا، مواد نو و جدید، انرژی هــای نو، نجهیزات 
پیشــرفته و هر صنعتی که بتوان به آن اطلاق 
صنایع پیشرفته کرد، جزو حیطه بنگاه هایی که 

صندوق از آن ها حمایت می کند قرار می گیرد.
نادری منش با اشــاره به افزایش سرمایه صندوق 
گفت: بحث ســرمایه گذاری خطرپذیر را از سال 
گذشته دنبال کردیم و توانستیم از طریق زیست 
بوم تامین مالی خطرپذیر با شرکای استراتژیک 
قوی مثل صندوق نوآوری و شــکوفایی و ســایر 
نهادهای مالی، نهادهای تخصصی طراحی کنیم. در 
حال حاضر دو صندوق تشکیل شده و پیش بینی 
می شود تا پایان سال این تعداد به پنج صندوق در 
این بخش برسد. همچنین در حال پیگیری بحث 

ضمانت نامه های گمرکی در مجلس هستیم.
وی با بیان اینکه در گذشته تمرکز صندوق بیشتر 
در استان تهران بود و حدود ۸۰ درصد تسهیلات 
و خدمات به استان تهران می رســید، گفت: از 
دوسال پیش مقرر شد در ســازمان های صمت 
اســتان ها کارگزاری صندوق صنایع پیشرفته 
تشکیل شود و در حال حاضر در ۱۱ استان فعال 
شده و در ماه های آینده در دو استان دیگر افتتاح 

خواهد شد. در حال حاضر ســهم تهران به ۶۰ 
درصد رسیده و هدفگذاری شــده سهم تهران 

امسال به ۵۰ درصد برسد.
نادری منش با بیان در حال حاضر اســتان های 
خراســان رضوی، فارس، اصفهــان، آذربایجان 
شــرقی و یزد در حوزه صنایع پیشرفته عملکرد 
خوبی داشتند، گفت: بخش از صنایع پیشرفته 
را شرکت های دانش بنیان پیشــرفته تشکیل 
می دهند. در حوزه تجهیزات پزشکی، مخابراتی 
و خدمات فنی و مهندسی صادرات هم داریم. در 
حوزه مخابراتی حتی به روســیه صادرات انجام 
می شود. اگر موانع مربوط با تحریم و نقل و انتقال 

مالی نبود، رشد صادرات خیلی بیشتر بود.
مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه 
صنایع پیشرفته با اشــاره به خروج شرکت های 
خارجی از روســیه بعد از جنگ اوکراین، گفت: 
این وضعیت باعث ایجاد خلاء در تامین ماشین 
آلات، قطعات و ســایر تجهیزات شــده است. 
بنابراین در مناقصه هایی که الآن روسیه برگزار 
می شود، شرکت های ایرانی پتانسیل خوبی در 
حوزه هایتک برای برنده شدن دارند. همچنین 
زمینه های همکاری در حوزه فناوری های خاص با 
روسیه نیز وجود دارد که باید موانع و چالش های 
آن ها حل شــود. اما از ســوی بنگاه ها ظرفیت 
ورود به بازار روســیه وجود دارد و بیشــتر باید 
بحث های تجاری و سیاســی مثــل کم کردن 
تعرفه ها، تراکنش های مالی و ورود به بازارهای 

انحصاری حل شود.
به گفته وی شــرکت های ایرانی در حوزه صنایع 
پیشــرفته در ترکیه هم حضور دارنــد و برخی 
شــرکت ها در این کشــور خط تولید راه اندازی 
کرده اند. بیشتر این شرکت ها در حوزه تجهیزات 
پزشکی، مواد نو و هوافضا فعال هستند که طراحی 
و تولید قطعات را در داخل کشور انجام می دهند، 
ســپس در ترکیه مونتاژ و بعد به کشورهای دیگر 
صادر می شود. این مقام مســئول در پایان گفت: 
توسعه صنعتی در آینده توســعه فناوری است و 
کشــوری که بتواند بنگاه های فناور داشته باشد 
می توانــد در رقابت های جهانی پیروز شــود. اما 
اگر غیر از این باشــد فقط مجبور به خام فروشی 

خواهیم بود.

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سال گذشته 
صندوق از ۴۸۵۰ طرح حمایت کــرد و در قبال این 
حمایت با پرداخت تسهیلات ۱۰۶ هزار فرصت شغلی 
ایجاد شد. کارآفرینی موتور تحول و توسعه اقتصاد، 
فرهنگ و جامعه است و رشد و فراگیری این پدیده 
می تواند به تحول و دگرگونی اساسی در اقتصاد ملی 
منجر شود.کارآفرینی فرآیندی است که طی آن فرد 
کار آفرین با ارائه ایده و فکر جدید ایجاد کسب و کار 
با قبول مخاطره و تحمل ریسک،محصول و خدمت 

جدید را ارائه می کند.
مبحث کارآفرینی و ایجاد کسب وکارهای کوچک از 
جمله فعالیت های مهم اقتصادی در جوامع محسوب 
می شود و بسیاری از محققان اقتصادی، آنها را موتور 
محرکه توسعه اقتصادی و اجتماعی جوامع می دانند؛ 
بنابراین توسعه سیاست های مربوط به ایجاد چنین 
کسب وکارهایی در برنامه های اقتصادی دنیای امروز 
قرار گرفته و بســیاری از تحلیل گران اقتصادی به 

اهمیت این مشاغل اذعان کرده اند.

نعمت اله رضایی،مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید 
با تاکید بر رسالت صندوق کارآفرینی امید در حمایت 
از بنگاه های کسب و کار خرد و زنجیره تولید و اشتغال 
گفت: کسب و کار هایی که افراد شاغل در آن زیر ۲۰ 
نفر است به عنوان کسب و کارهای خرد و کوچک تلقی 
می شود که تنها در پنج سال اول فعالیت اینگونه است 
و پس از آن با توسعه به بنگاه های کسب و کار بزرگتر 

تبدیل می شوند.
وی با اشــاره به سهم قابل توجه کســب و کارهای 
خرد و کوچک در رونق اشتغال کشور اظهار داشت: 
تعداد شــاغلان در ســال های ۱3۹۹ و ۱۴۰۰ بین 
۲3 میلیــون و ۷۰۰ هــزار نفر بود که تعــداد افراد 
شــاغل در کارگاه های زیر ۵۰ نفر، حدود ۸۰ درصد 
شاغلان کشــور را تشکیل داده اســت. مدیرعامل 
صندوق کارآفرینی امید ادامه داد: بیش از ۶۴ درصد 
شــاغلان کشــور در کارگاه های یک تا چهار نفره 
 حضور دارند که این نشان از اهمیت کسب و کارهای 

خرد و کوچک است.

با توجــه به دســتور رییس 
جمهــوری مبنی بــر جمع 
شدن صف وام ازدواج تا پایان 
تابستان، معاون اداره اعتبارات 
بانک مرکزی و دبیــر کانون 
بانک های خصوصی از متقاضیان خواستند مشکلات خود 
را از طریق سامانه https://crm.cbi.ir و شماره ۲۷۰۶ 
بانک مرکزی اعلام کنند. به گزارش ایرنا، زوج های جوان 
برای شروع زندگی مشترک خود حساب ویژه ای بر روی وام 
ازدواج باز می کنند و از آن برای خرید لوازم شروع زندگی، 
پول پیش خانه یا موارد دیگر اســتفاده می کنند اما برای 
دریافت این وام باید هفت خوان رستم را پشت سر بگذارند. 
در همین زمینه موارد متعددی در تماس با ایرنا از مشکلات 
پیش روی خود از قبیل درخواست چند ضامن، طولانی 
شــدن فرآیند دریافت و دیگر موانع تراشی های بانک ها 
گلایه دارند. این در حالی اســت که رییس جمهوری ۱۴ 
تیر امسال در نامه ای به رئیس کل بانک مرکزی، دستورات 
پنج گانه دریافت و پرداخت وام ازدواج را ابلاغ کرد تا صف وام 
ازدواج تا پایان تابستان صفر شود. رییس جمهوری تاکید 
داشت که زمان معرفی به شعب باید ۱۵ روز باشد، شعب 
سخت گیری در تضامین نداشته باشند و در غیر این صورت 
مدیران متخلف پیگیری می شوند. وزیر اقتصاد در جمع 
خبرنگاران با تایید نارضایتی افراد از صف های دریافت وام 
ازدواج گفت که تا پایان شهریور این صف ها برچیده خواهد 
شد. درباره مشکلات ذکر شده با »مهدی صحابی« معاون 
اداره اعتبارات بانک مرکزی و »محمدرضا جمشیدی« دبیر 
کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی گفت وگویی 
انجام شد، اما »علیرضا قیطاسی« دبیر شورای هماهنگی 

بانک های دولتی پاسخی نداد.

بخشنامه تسهیل و تسریع اعطای وام ۲۰ 
خردادماه ابلاغ شده است

معاون اداره اعتبارات بانک مرکزی درباره مانع تراشی 
بانک هــا در اعطای وام گفت: مطابق بنــد )ب( تبصره 
۱۶ قانون بودجه ۱۴۰۲ مقرر شد پس از اعتبارسنجی 

متقاضیان تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و در صورت 
عدم تکافوی اعتبار آنان، برای  تامین رکن ضامن، بانک ها 
و موسسات اعتباری غیربانکی موظفند با توثیق حساب 
یارانه یا سهام عدالت متقاضیان یا بستگان درجه اول از 
طبقه اول آنان یا سایر دارایی های مالی وی یا تنها دریافت 
یک فقره سفته و یک نفر ضامن، نســبت به پرداخت 
تسهیلات مزبور اقدام کنند و این موضوع طی مکاتبات 

متعدد به شبکه بانکی ابلاغ شده است.
»مهدی صحابی« افزود: همچنین مطابق بسته نظارتی- 
اعتباری که توسط بانک مرکزی درباره تسهیل و تسریع 
در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در ۲۰ خرداد 
۱۴۰۲ به شبکه بانکی ابلاغ شده، مقرر شد حداکثر ۱۵ 
روز پس از ثبت نام متقاضیان، تعیین شعبه ایشان توسط 
بانک عامل انجام شود؛ بنابراین تعیین شعبه فقط از طریق 

بانک عامل بوده و توسط بانک مرکزی انجام نمی شود.
وی بیان داشت: پس از تعیین شــعبه و تکمیل مدارک، 
حداکثر در مدت ۱۰ روز مبلغ تســهیلات به حســاب 
متقاضیان واریز می شود و بانک عامل به هیچ وجه اجازه 
دریافت بیــش از یک ضامن بابت پرداخت تســهیلات 
قرض الحســنه ازدواج را ندارد. معــاون اداره اعتبارات 
بانک مرکزی اظهارداشــت: در راســتای رصد و نظارت 
بیشــر بر حُســن اجرای تکلیف قانونی مزبور، در بسته 

یادشده مقرر شد بانک ها نســبت به انجام بازرسی های 
دوره ای و موردی از شعب خود و برخورد قاطع با روسای 
شــعب متخلف اقدام کند. وی اضافه کرد: رسیدگی به 
شکایات ثبت شده درباره تسهیلات در اولویت قرار گرفته 
و به همراه گزارش عملکرد شــکایات رســیدگی شده 
هفتگی به اداره رسیدگی به شکایات و تقاضاهای بانک 
مرکزی ارسال شود. در نهایت متقاضیان تسهیلات ازدواج 
می توانند علاوه بر طرح سوالات، مشکلات خود را از طریق 
 ســامانه های موجود در بانک های عامل از طریق سامانه

 https://crm.cbi.ir و با شماره ۲۷۰۶ با بانک مرکزی، 
اعلام کند. وی تاکید کرد: پس از ابلاغ بسته یادشده میزان 
تسهیلات پرداختی توسط شبکه بانکی به میزان ۲۰ درصد 
افزایش یافته و موجب کاهش تعداد متقاضیان در صف این 
تسهیلات شده است. صحابی افزود: انتظار می رود با تداوم 
این روند شاهد کاهش بیشتر تعداد متقاضیان در صف 
تسهیلات مزبور و کاهش مدت انتظار متقاضیان جهت 

اخذ تسهیلات موصوف در سال جاری باشیم.

تخلف در اعطای وام را گزارش دهید
در همین پیوند، دبیر کانون بانک ها و موسسات اعتباری 
خصوصی نیز اظهار داشــت: درخواست وام ازدواج باید 
توسط متقاضی در بانک مرکزی ثبت شود و این بانک با 

توجه به اینکه کنترل منابع بانک ها را برعهده دارد موظف 
اســت بانک های دارای منابع را معرفی کند و بانک نیز 

موظف است تسهیلات مربوطه را پرداخت کند.
»محمدرضا جمشیدی« توضیح داد: تسهیلات قرض 
الحسنه از محل سپرده مشــتریان بانک هاست و این 
سپرده ها توسط بانک ها تضمین شــده است و باید به 
صاحبان آنان بازگردد، بنابراین براساس قانون عملیات 
بانکی بدون ربا این وام باید به کسانی پرداخت شود که 

توانایی بازپرداخت دارند.
وی افزود: در گذشته افراد باید دو تا سه ضامن به بانک 
معرفی می کردند، اما پس از بخشــنامه بانک مرکزی 
یک ضامن کافی است، اما آیا ضامنی که حقوق پنج تا ۶ 
میلیون تومانی دارد مورد تایید نیست و متقاضی مکلف 
است فردی را معرفی کند که درآمد ماهیانه وی تکافوی 

پرداخت اقساط را داشته باشد.
دبیر کانون بانک ها و موسســات خصوصی بیان کرد: 
نکته قابل توجه این است که عدم وصول برخی اقساط 
تسهیلات قرض الحسنه به دلیل عدم توانایی مالی فرد و 
ضامن ها، موجب می شود اقساط وصول نشود و در این 
شرایط بانک باید برای بازپرداخت اقساط پیگیری کند. 
وی ادامه داد: موارد بسیاری وجود دارد که وام گیرنده در 
دسترس نیســت بنابراین بانک ها باید سراغ فردی که 
ضمانت کرده برود تا اقساط را وصول کند. در این شرایط 
است که استطاعت مالی ضامن اهمیت می یابد و متوجه 
سخت گیری بانک ها می شــویم. جمشیدی با اشاره به 
اینکه برخی صف های دریافت وام ازدواج به عدم تکمیل 
مدارک هویتی وام گیرنده بازمی گردد، گفت: چنانچه 
بانک مرکزی متقاضی را به بانک معرفی کند، فرد باید در 
زمان تعیین شده مدارک هویتی خود را ارائه دهد تا احراز 
هویت انجام شود و هرگونه تعلل باعث طولانی شدن صف 
می شود و حتی فرصت فرد برای دریافت در زمان تعیین 

شده به متقاضی دیگری داده می شود.
وی تاکید کرد: اعطــای وام ازدواج برای اعضای کانون 
بانک ها و موسســات اعتباری خصوصی مطابق آیین 
نامه بانک مرکزی است و همه اعضا از این قوانین پیروی 
می کنند و در صورت هرگونه ابهام و اشکال در بخشنامه 
با صادرکننده بخشنامه مذاکره می شود تا راه حلی برای 
رفع مشکل ارائه شــود. دبیر کانون بانک ها و موسسات 
خصوصی با اشاره به اینکه اعضای کانون شامل ۱۴ بانک 
و یک موسسه اعتباری است، تصریح کرد: متقاضیان وام 
ازدواج اگر در اعطای اعضای کانون تخلفی را مشــاهده 
کردند به بازرسی بانک مراجعه کنند و چنانچه تغییری 

حاصل نشد با مدیریت بانک مرکزی مکاتبه کنند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

ابلاغ بخشنامه تسهیل و تسریع اعطای وام 

صفوامازدواججمعمیشود

پرداخت ۷۰ هزار فقره تسهیلات در سال جاری توسط صندوق کارآفرینی امید

رکود در بازار لوازم یدکی خودرو تداوم دارد

ظرفیت های جدید بازار روسیه برای صنایع هایتک ایران
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فناوری و 
اطلاعات

رتبه جدید ایران در سرعت اینترنت ثابت و موبایل
براساس جدیدترین گزارش اسپید تست جایگاه ایران در رده بندی اینترنت موبایل 
ماه جولای نسبت به ماه گذشته هیچ تغییری نکرده است. میانه سرعت اینترنت 
موبایل کشور نیز ۳۳.۴۴مگابیت برثانیه است. جدیدترین گزارش وب سایت اسپید 
تست نشان می دهد میانه سرعت اینترنت موبایل و ثابت جهان در جولای ۲۰۲۳ 

میلادی به ترتیب ۴۲.۳۵ و ۸۲.۵۶ مگابیت برثانیه بوده است.
همچنین براساس این گزارش میانه سرعت اینترنت موبایل ایران در هفتمین ماه 
میلادی، ۳۳.۴۴ مگابیت برثانیه و میانه سرعت اینترنت ثابت کشور ۱۲.۱۱ مگابیت 
برثانیه بوده است. در ماه جولای جایگاه ایران در رده بندی کشورهایی با بیشترین 
میانه سرعت اینترنت موبایل در جهان ۶۷ بود که نسبت به ماه قبل از آن )ژوئن( 
هیچ تغییری نکرده است. اما جایگاه کشور در رده بندی کشورهایی با بیشترین 

اینترنت ثابت جهان با ۳ پله سقوط نسبت به ماه قبل رده ۱۴۸ اعلام شده است.
در رده بندی کشورهایی با پر سرعت ترین اینترنت موبایل جهان در ماه جولای 
در رده های نخست تا سوم مانند ماه قبل به ترتیب امارات متحده عربی )۲۰۵.۷۷ 
مگابیت برثانیه(، قطــر )۱۸۶.۳۵ مگابیت برثانیه( و کویــت )۱۶۰.۸۷ مگابیت 
برثانیه( قرار دارند. در رده چهارم فهرست اوروگویه با میانه سرعت اینترنت موبایل 
۱۴۹.۰۸ مگابیت قرار دارد که جایگاه آن نســبت به ماه گذشته ۴ پله رشد کرده 
است. در رده پنجم نیز کره جنوبی با میانه سرعت ۱۴۰.۴۹ مگابیت برثانیه قرار 

دارد که جایگاه آن در رده بندی نسبت به ماه ژوئن یک پله رشد کرده است.
در رده های ششــم و هفتم به ترتیب نروژ )۱۲۲.۷۲ مگابیــت برثانیه( و برونئی 
)۱۲۰.۸۴ مگابیت برثانیه( قرار دارند که جایگاه هر کدام از آنها نسبت به رده بندی 
ماه گذشته میلادی ۲ پله سقوط کرده است. ایسلند )۱۰۹.۲۸ مگابیت برثانیه( 
و هلند )۱۰۶.۲۷ مگابیت برثانیه( به ترتیب در رده های هشتم و نهم قرار دارند و 
جایگاه آنها در رده بندی نســبت به ماه گذشته هیچ تغییری نکرده است. در رده 
دهم نیز دانمارک با میانه سرعت ۱۰۱.۱۹ مگابیت برثانیه قرار دراد و جایگاه آن 

نسبت به ماه گذشته ۳ پله سقوط کرده است.
در رده نخســت رده بندی اسپید تست از کشــورهایی با بیشترین میانه سرعت 
اینترنت ثابت جهان، سنگاپور )۲۷۴.۴۴ مگابیت برثانیه( قرار دارد و جایگاه این 
کشور نسبت به ماه گذشــته هیچ تغییری نکرده است. در رده دوم هنگ کنگ با 
میانه سرعت اینترنت ۲۴۲.۹۹ مگابیت برثانیه قرار دارد و جایگاه آن نسبت به ژوئن 

۲۰۲۳ میلادی ۲ پله رشد کرده است.
در رده سوم رده بندی بدون هیچ تغییری نســبت به ماه گذشته شیلی با میانه 
ســرعت اینترنت ثابت ۲۴۰.۳۴ مگابیت برثانیه قرار دارد. امارات متحده عربی با 
میانه سرعت اینترنت ۲۳۸.۲۸ مگابیت برثانیه در رده چهارم قرار دارد و جایگاه آن 

در رده بندی ۲ پله سقوط کرده است.
تایلند با یک پله صعود در رده پنجم این فهرست قرار دارد و وب سایت اسپید تست 
میانه سرعت اینترنت ثابت این کشور را ۲۱۱.۲۸ مگابیت برثانیه ثبت کرده است. 
علاوه برآن آمریکا نیز با یک پله صعود در رده ششم این فهرست قرار دارد و میانه 
سرعت اینترنت ثابت آن در جولای ۲۰۲۳ میلادی ۲۰۷.۳۲ مگابیت برثانیه است. 
در رده هفتم نیز چین با میانه سرعت ۱۹۳.۶۶ مگابیت برثانیه قرار دارد و جایگاه 

آن نسبت به ماه گذشته ۲ پله سقوط کرده است.
در رده های هشتم و نهم این فهرست به ترتیب دانمارک )۱۹۲.۶۸ مگابیت برثانیه( 
و اسپانیا )۱۷۸.۹۴ مگابیت برثانیه( قرار دارند وجایگاه آنها در رده بندی نسبت به 
ماه گذشته هیچ تغییری نکرده است. در رده دهم نیز تایوان با ۱۳ پله رشد قرار دارد 

و میانه سرعت اینترنت ثابت این کشور ۱۷۷.۴۳ مگابیت برثانیه ثبت شده است.

صادرات250میلیوندلاریدانشبنیانهادرحوزهماشینسازی
صنعتگران در مراکز تحقیقاتی بورس می شوند

دبیر ستاد توســعه اقتصاد دانش بنیان ماشین ســازی گفت: سالانه حدود ۲۵۰ 
میلیون دلار صادرات رسمی در این حوزه داریم و برنامه داریم این میزان صادرات 
به یک میلیارد دلار سالانه طی ۵ سال برسد. محمد مهدی هادوی ضمن اشاره به 
اینکه هزار و ۸۴۵ شرکت دانش بنیان در حوزه ماشین آلات و تجهیزات پیشرفته 
صنعتی فعالیت می کنند، اظهار کرد: در آیین نامه جدید ارزیابی دانش بنیان ها، 
شرکت ها به سه دسته نوپا، نوآور و فناور تقســیم شده اند که شرکت های فناور 
آن هایی هستند که تمام محصولاتشان دانش بنیان است. در حال حاضر حدود 
۸ درصد از شرکت های دانش بنیان حوزه ماشــین آلات، فناور هستند که باید 

تعدادشان افزایش یابد.
دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی و تجهیزات پیشرفته صنعتی 
ضمن بیان این مطلب که در صنعت ماشین ســازی تعداد ۶ هزار شرکت اعم از 
دانش بنیان و غیر دانش بنیان دارای پروانه بهره برداری هستند، افزود: ۲۵۰ هزار 

نفر در این صنعت به طور مستقیم کار می کنند.
هادوی با اعلام اینکه میزان تولید صنعتی ما حدود ۳ میلیارد دلار است اما واردات 
صنعتی ما از ۵ تا ۸ میلیارد دلار برآورد می شود، گفت: یکی از برنامه های ستاد 
این است که با تزریق دانش به صنعت، بازار وارداتی را به بازار ساخت داخل و بومی 
تبدیل کنیم. البته ما نمی خواهیم از حجم این ۸ میلیارد دلار کم کنیم و تلاش بر 

این است که برای ورود فناوری های پیشرفته صنعتی استفاده کنیم.
وی در ادامه رقابت پذیری، مرغوبیت محصولات، قیمت تمام شده محصول، کاهش 
بازه زمانی تحویل محصول را از شــاخص های مهم فعال بودن در بازار صادراتی 
حوزه ماشین سازی و تجهیزات پیشــرفته عنوان کرد. دبیر ستاد توسعه اقتصاد 
دانش بنیان ماشین سازی و تجهیزات پیشرفته صنعتی ضمن اعلام این آمار که 
ســالانه حدود ۲۵۰ میلیون دلار صادرات رســمی در این حوزه داریم، از برنامه 
معاونت علمی برای افزایش این میزان صادرات به یک میلیارد دلار ســالانه طی 

بازه زمانی ۵ ساله خبر داد.
هادوی توسعه بازار دانش بنیانی، مهارت افزایی به معنای مجهز کردن نیروی کار 
با فناوری های پیشرفته و توسعه فضای کســب و کار را از برنامه های در دستور 
کار ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی و تجهیزات پیشرفته صنعتی 

بیان کرد.
وی یکی از مباحث مهم حوزه صنعت را قدیمی بودن برخی ماشین آلات و ماشین 
ابزارها عنوان کرد و گفت: صنعت ما نیاز به نوسازی در حوزه ماشین آلات دارد و 
یکی دیگر از موضوعات مهم تولید ماشــین ابزارهای جدید است چرا که در حال 
حاضر تولید کننده ماشین ابزارهای ساده هستیم که باید در تولید ماشین آلات 
چند محوره متمرکز شویم چرا که این نوع تجهیزات بر روی کیفیت محصولات 

نهایی بسیار تاثیرگذار است.
وی همچنین از برنامه معاونت برای حضور نیروهای صنعتی در مراکز تحقیقاتی و 
آموزشی خبر داد و گفت: برنامه ما این است که مثل طرح فرصت مطالعاتی اساتید 
در صنعت که وزارت علوم آن را دنبال می کند، ما نیز نیروهای صنعتی را در مراکز 

تحقیقاتی بورس کنیم.
دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی و تجهیزات پیشرفته صنعتی 
بحث مالکیت فکری و صنعتی را یکــی از موضوعات مهــم در حوزه تجهیزات 
پیشرفته برشــمرد و گفت: در بحث تجهیزات، نوآوری هاو خلاقیت های خوبی 
وجود دارد اما چون از بحث حفظ مالکیت فکری مطمئن نیســتند، در این حوزه 
ورود نمی کنند و تنها در حالت ایده و نمونه آزمایشــگاهی باقی می ماند. یکی از 
برنامه هایی که در ستاد تعریف کرده ایم، جدی شــدن و توجه ویژه به مالکیت 
 فکری و صنعتی اســت و انشــاالله تا آخر امســال آیین نامه این طرح را تکمیل 

خواهیم کرد.

اخبار

بررسی گزارش وزارت اقتصاد 
نشــان می دهد کــه میزان 
پرداخت تسهیلات به شرکت 
های دانش بنیان طی ۴ ماهه 
امسال به ۵۶ هزار و ۸۸ میلیارد 
تومان رسید که بیانگر رشد ۱۰۵ درصدی است. اقتصاد 
دانش بنیان یکی از راه های رونق اقتصادی از طریق نفوذ 
فناوری، نوآوری علمی و بهره وری بالا محسوب می شود. 
از سویی دیگر نیز اقتصاد دانش بنیان به دلایلی همچون 
افزایش شتاب پیشرفت در حوزه های مختلف با اتکا به علم 

و فناوری می تواند راه دور زدن تحریم ها را نیز هموار کند.
بر همین اساس نیز از چند ســال پیش توجه به اقتصاد 
دانش بنیان در ایران شکل جدی تری به خود گرفت و 
اواخر دهه هشتاد »قانون حمایت از شرکت ها و مؤسسات 
دانش بنیان و تجاری سازی نوآوری ها و اختراعات« نیز 
برای تقویت این بخش از اقتصاد تصویب شد. با این حال 
هنوز جایگاه اقتصاد دانش بنیــان در ایران قابل قبول 
نیســت، به گونه ای که به گفته مقامات دولتی ســهم 
دانش بنیان ها از اقتصاد کشور بین ۱.۵ تا ۲ درصد برآورد 
می شود و هنوز با مشــکلاتی همچون بازاریابی، کمبود 
نقدینگی، قوانین متعدد و متناقض و… مواجه هستند.

البته خیاطیان رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی چندی 
پیش اعلام کرد که افزایش سهم اقتصاد دانش بنیان از 
تولید ناخالص داخلی )GDP( به ۷ درصد تا پایان برنامه 

هفتم توسعه به عنوان مهمترین مأموریت این صندوق 
تعریف شده است.

دانشبنیانهاچقدرتسهیلاتگرفتند؟
همانطور که گفته شــد یکی از عمده مشــکلات دانش 
بنیان ها تأمین مالی و ســرمایه در گردش محســوب 
می شــود، نظام بانکی طی دو سال گذشــته نسبت به 
پرداخت تســهیلات به این بخش به صــورت جدی تر 
وارد عمل شد. بر همین اساس در ســال ۱۴۰۰ حدود 
۸۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات به شرکت های دانش 
بنیان اختصاص پیدا کرد که این رقم در سال ۱۴۰۱ به 
۱۷۷ هزار میلیارد تومان رسید و جهشی ۱۶۵ درصدی را 
تجربه کرد و امسال نیز روند ۴ ماهه نخست نشان دهنده 
توجه ویژه شبکه بانکی به این بخش است. گزارش وزارت 
اقتصاد از وضعیت پرداخت تسهیلات به دانش بنیان ها 
طی ۴ ماهه امسال هم نشان می دهد که به ۱۵۶۲ شرکت 
دانش بنیان -در قالب ۶۱۹۴ فقره تسهیلات- معادل ۵۶ 
هزار و ۸۸ میلیارد تومان پرداخت شد که نسب به چهار 

ماهه ۱۴۰۱ معادل ۱۰۵.۴ درصد افزایش داشته است.
همچنین تنها در تیر ماه ۱۴۰۲ به ۸۸۰ شــرکت دانش 
بنیان -در قالب ۱۸۱۳ فقره تسهیلات- معادل ۱۷ هزار و 
۶۸ میلیارد تومان پرداخت شد که نسب به تیر ماه ۱۴۰۱ 
معادل ۱۵۳.۹ درصد افزایش را نشان می دهد. بانک های 
دولتی سهم ۱۷.۴ درصدی در اعطای این تسهیلات داشته 
و در ۴ ماه نخست امسال به ۵۴۶ شــرکت، ۱۸۳۲ فقره 
تسهیلات به میزان ۹ هزار و ۹۱۳ میلیارد تومان پرداخت 
کرده اند که نســبت به چهار ماهه پارسال ۱۰۵.۳ درصد 

افزایش داشته اســت. ئدر تیر ماه امسال هم از سوی این 
بانک ها به ۲۷۴ شرکت دانش بنیان تسهیلات اعطا شده که 
نسبت به تیر ماه سال گذشته ۱۲۵.۹ درصد افزایش داشته 
است. بانک های خصوصی شده نیز سهم ۴۷.۹ درصدی در 
اعطای این تسهیلات داشتند که در ۴ ماه نخست امسال به 
۸۸۶ شرکت تعداد ۲۶۶۲ فقره تسهیلات به مبلغ ۲۳ هزار 
و ۳۹۱ میلیارد تومان پرداخت کرده اند که نسبت به ۴ ماه 

نخست سال گذشته ۷۶.۴ درصد افزایش داشته است.

درآمددانشبنیانهااز۹2تاآذر۱۴0۱
همچنین طبق برآوردهــای مرکز پژوهش های مجلس، 
درآمد شرکت های دانش بنیان در سال ۱۳۹۲ فقط ۲۰۰ 

میلیارد تومان بوده که این مقدار تا سال ۱۳۹۷ به ۶۰ هزار 
میلیارد تومان و در سال ۱۳۹۸ به ۶۴ هزار میلیارد تومان 
رسیده است. میزان درآمد شــرکت های دانش بنیان در 
زمینه های مختلف فناوری در سال ۹۹ به ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان، در سال ۱۴۰۰ به ۳۰۰ هزار میلیارد تومان و تا پایان 
آذرماه ۱۴۰۱ به ۴۰۰ هزار میلیارد تومان رســیده است. 
گفتنی است، از مجموع ۸ هزار و ۳۳۳ شرکت دانش بنیان 
تأیید شــده تا پایان دوماهه نخست سال ۱۴۰۲، تعداد ۴ 
هزار و ۳۸۵ شــرکت معادل نزدیک به ۵۱ درصد از آنها 
در تهران مستقر هستند. اصفهان با ۹.۳ درصد، خراسان 
رضوی با ۵.۵ و البرز با ۴.۷ درصد به ترتیب در رتبه های دوم 

تا پنجم قرار دارند.

۵۶ همت تسهیلات به دانش بنیان ها پرداخت شد

رشد ۱۰۵ درصدی پرداخت تسهیلات به دانش بنیان ها 
Newskasbokar@gmail.com

مدیرعامل شرکت ملی پست گفت: هوشمندسازی و 
تحول دیجیتالی به عنوان مهم ترین برنامه در دستور 
کار جدی شرکت پســت قرار دارد. محمود لیایی در 
حاشیه نشست با کارکنان پست خراسان جنوبی اظهار 
داشت: تمامی فرآیندهای پستی را احصا می کنیم که 
چقدر می توانیم آنها را هوشمندســازی کنیم چرا که 
هوشمند سازی بین ۳۰ تا ۴۰ درصد باعث صرفه جویی 
در منابع و نیروی انسانی می شود. وی افزود: همچنین 
سرعت و دقت توزیع مرسوله های پستی و رضایت مردم 

را افزایش می دهد.
مدیرعامل شــرکت ملی پســت با بیان اینکه از نظر 

ترافیک در چهار ماه نخســت امســال نسبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته چهار درصد رشــد داشته ایم، 
بیان کرد: از نظر درآمدی نیز امســال رشد داشته ایم 
و خراسان جنوبی هم شرکت های سود ده ما در سطح 
کشور است. لیایی عنوان کرد: خراسان جنوبی به دلیل 
رشد درآمدی در سال جاری ضریب تعادل آن مناسب و 

خوب شده است که امیدواریم ادامه دار باشد.
وی با بیان اینکه رویکرد ما در شــرکت پســت به این 
صورت است که از روش های ســنتی فاصله بگیریم و 
به سمت روش های ارزش افزوده و سرویس های نوین 
حرکت کنیم، بیان کرد: از ابتدای سال جاری ۲ میلیون 

و ۲۰۰ هزار نفر در کشــور از ســرویس احراز نشانی 
استفاده کرده اند و استقبال از این سرویس چشمگیر 
است. لیایی با اشــاره به اینکه در شرکت پست رسوب 
گذرنامه را نداریم، بیان کرد: فرآیند توزیع گذرنامه بین 
۴۸ تا ۷۲ ساعت انجام می شود، اما مشکل این است که 
اداره صدور گذرنامه به دلیل تراکم کاری زیاد یک مقدار 
صدور گذرنامه را با تاخیر انجام می دهد. وی عنوان کرد: 
شرکت ملی پست ۷۵ درصد تعرفه های حمل و توزیع 
گذرنامه های زیارتی به هموطنان تخفیف می  دهد تا 

سهم در این حرکت مذهبی داشته باشند.
مدیرعامل شرکت ملی پست با اشاره به کمبود نیرو و 

یا تبدیل وضعیت نیروهای شــرکت پست گفت: برای 
تبدیل وضعیت نیروها تابع قوانین ملی هستیم و قوانین 
تنها تبدیل وضعیت ایثارگران را به ما اجازه داده است. 
لیایی افزود: اما در جذب نیروی شرکتی مانع ما ضوابط 
اجرایی و بودجه سال۱۴۰۲ بود اما با پیگیری های انجام 
شده مجوز جذب ۱۵۰۰ نیروی شرکتی را گرفته ایم به 
زودی این اقدام خواهد شد. وی با بیان اینکه هدف از 
سفر به خراسان جنوبی بازید میدانی و بررسی مشکلات 
است، بیان کرد: مشــکل کمبود ماشین های سنگین 
در شرکت پست رفع می شــود و در این خصوص ۵۰۰ 

ماشین به ادارات پست کشور تحویل خواهیم داد.

معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رئیس 
جمهور انگیزه و شــفافیت را ۲ رکن اساســی فعالیت 
کریدور وســعه صادرات و تبادل فناوری عنوان کرد و 
گفت: این امــکان وجود دارد که بــرای تربیت نیروی 
انسانی متخصص، گرنت حمایتی تربیت نیروی انسانی 
به کریدور اختصاص یابد و افراد جدیــد فعال در این 

زیست بوم پرورش داده شوند.
روح الله دهقانی فیروزآبادی روز چهارشنبه در بازدید از 
دفتر کریدور صادرات فناوری به ظرفیت های این مرکز 
در تربیت و معرفی نیروی انسانی متخصص برای ایجاد 
زمینه تبادل بین المللی فناوری اشاره کرد و افزود: یکی 
از نکات خوب این کریدور پرورش و رشد افراد متخصص 
و توانمند اســت و کریدور این ظرفیــت را دارد که به 
زیرســاختی برای افراد علاقمند به صادرات و مسایل 

بین المللی دانش بنیان هستند، جذب و تربیت شوند.  
وی، تنوع خدمات ارائه شده برای حضور محصولات و 
خدمات دانش بنیان در بازارهای بین المللی را یکی دیگر 
از جذابیت های کریدور توسعه صادرات و تبادل فناوری 
دانست و یادآور شد: کریدور ارائه دهنده طیف گسترده 
و متنوعی از خدمات مجموعه تنوع خدمات است و طی 
۱۰ سال گذشته توانسته جلودار حضور شرکت ها در 

بازارهای صادراتی باشد.
رئیس بنیاد ملی نخبگان به ضــرورت نگرش کلان به 
فعالیت های کریدور اشــاره کرد و گفت: یکی از نقاط 
مثبت کریدور این است که متکی به بخش خصوصی 
است و این امر موجب می شود هزینه ها هدفمند صورت 

بگیرد و کارها با جدیت بیش تری دنبال شود.
دهقانی فیروزآبادی برخورداری از شــفافیت و تسریع 

در انجام فرایندهــای خدماتی را ضروری دانســت و 
خاطرنشان کرد: فراز و نشیب ها و چالش ها مهم این 
است که فضای کریدور فضایی سالم، باز و شفاف باشد 
و در عین حال جنس فعالیت های دانش بنیانی با انگیزه 
بالا باشــد؛ فعالان کریدور باید در پیشــرفت و ارزش 
آفرینی آن سهم داشته باشــند تا حرکت رو به جلوی 

کریدور با سرعت بیش تری دنبال شود.
وی ادامه داد: این امکان وجــود دارد که برای تربیت 
نیروی انسانی متخصص، گرنت حمایتی تربیت نیروی 
انسانی به کریدور اختصاص داده شــود و افراد جدید 
فعال در این زیســت بوم پرورش داده شــوند. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور امروز 
ضمن بازدید از دفتر کریدور صادرات فناوری با فعالان و 

کارگزاران این مرکز به گفت و گو نشست.

براساس گزارش معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری، کریدور توســعه صادرات و 
تبادل فناوری با هدف توسعه بازار صادراتی محصولات 
شرکت های دانش بنیان در ســال ۱۳۹۳ راه اندازی و 
مورد بهره بــرداری قرار گرفــت. از جمله خدمات این 
مرکز، تســهیل فرآیند صادرات کالاهــا و همچنین 
آموزش و مشاوره شرکت ها در حوزه صادرات است. در 
این مجموعه با شناسایی و ارزیابی شرکت های خدماتی 
فعال در این حوزه، خدمات متنوعی برای توسعه توان 

صادراتی شرکت ها ارایه می شود.
تاکنون بیش از هفت هزار و ۲۴۹ خدمت به ارزش ۴۱۹ 
میلیارد ریال به شرکت ها ارائه شــده است و در سال 
۱۴۰۱ میزان این حمایت ها ۲۶۶۰ میلیون تومان ریال 

از ۱۱۹ شرکت بوده است.

معــاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان رییس 
جمهوری از دومین رویداد فناوری های نوین کشــاورزی 
 بازدید و بــا فعــالان فناور حــوزه کشــاورزی گفت وگو 
کرد. به گزارش مرکــز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت 
علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری؛ 
روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری در حاشــیه بازدیــد از دومیــن رویداد 
فناوری های نوین کشاورزی که امروز با حضور شرکت های 
دانش بنیان و فناور فعال این حوزه آغاز شد با اشاره به ایجاد 

زمینه و بستر لازم برای ارتقای سهم شرکت های دانش بنیان 
از حوزه کشــاورزی افزود: یک ظرفیت بسیار خوب و کم تر 
توجه شده در کشــاورزی و غذا وجود دارد که اشتغال زا و 
ارزش آفرین است؛ ورود شــرکت های دانش بنیان  و فناور 
می تواند زمینه ساز اقتصادی تر شــدن این عرصه در عین 
رفع وابســتگی ها، ارتقای توانمندی هــای داخلی و اقتدار 

آفرین باشد.
دهقانی با اشــاره به گام جدی معاونت علمــی برای ورود 
دانش بنیان ها به بازار این حوزه و اقتصادی کردن ظرفیت های 

موجود ادامه داد: معاونت علمی قطعا برای توســعه اقتصاد 
فناورانه حوزه کشاورزی و کمک به شکل گیری شرکت های 
پیشتاز و پیشران این حوزه برنامه ریزی دارد که ذیل ستاد 
توسعه اقتصاد دانش بنیان غذا و کشاورزی و برنامه های ملی 

دنبال می شوند.
دهقانی با اشاره به تسهیل مســیر ورود شرکت های فناور 
به عرصه کشاورزی به کمک نظام جدید ارزیابی و حمایت 
 از شــرکت های دانش بنیان گفت: شــاید تا پیــش از این 
شرکت ها برای دانش بنیان شدن و ورود به عرصه کشاورزی 

دانش بنیان انگیزه کمتری داشتند و عمدتا به سراغ حوزه های 
مرز دانش می رفتند اما بر بستر نظام جدید ارزیابی و حمایت 
از شرکت های دانش بنیان، راه ورود کسب و کارهای فناورانه 
این عرصه هموارتر شده اســت. رییس بنیاد ملی نخبگان، 
با اشــاره به برنامه های عملیاتی برای ارتقای سطح فناوری 
و تکمیل زنجیره ارزش حوزه غذا و کشــاورزی، به کمک 
نخبگان و متخصصان افزود: معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان هم در حوزه توسعه فناوری و نیز توسعه اقتصاد 
 و بازار این حــوزه پیگیری و حمایت هــای لازم را صورت 

واتس اپ ســرگرم آزمایش برای امکان ایجاد استیکرهای 
سفارشی با استفاده از هوش مصنوعی مولد است. وب سایت 
WABetaInfo گزارش کرد که ایــن ویژگی برای تعداد 
اندکی از آزمایش کنندگان از طریق برنامه بتای گوگل پلی، 
قابل دسترس شده است. کسانی که در این آزمایش شرکت 
دارند، هنگامی که کیبورد را در تب استیکر باز می کنند، یک 
دکمه »تولید« )Create( را مشــاهده خواهند کرد. این 
هوش مصنوعی، استیکرهایی را به شما نشان خواهد داد تا از 
میان آنها انتخاب کرده و به اشتراک بگذارید. این استیکرها 
به راحتی قابل تشخیص هستند و دریافت کننده، وقتی آنها 
را می بیند ممکن است مطلع شود که تولید هوش مصنوعی 
هستند. آن طور که وب سایت WABetaInfo گزارش کرده 
است، هر استیکری که به نظرتان نامناسب یا غیراخلاقی باشد 

را می توانید به شرکت »متا« )شرکت مادر واتس اپ( گزارش 
کنید. یک سخنگوی شــرکت »متا« به وب سایت فناوری 
انگجت گفت: تجربه های هوش مصنوعی مولد ما در مراحل 
مختلف توسعه قرار دارند و ما مجموعه ای از آنها را به صورت 
عمومی در یک ظرفیت محدود، آزمایش می کنیم. بر اساس 
گزارش انگجت، هوش مصنوعی مولد امسال وارد بخش های 
بیشتر از اپلیکیشن های محبوب شده و از این رو، مشاهده این 
که واتس اپ، استیکرهای ساخته شده با هوش مصنوعی را 
معرفی می کند، غیرمنتظره نیست. این ابزار می تواند باعث 
شود چت های واتس اپ شخصی تری به نظر برسند و افراد 
مجبور نباشند از استیکرها، تصاویر متحرک و تصاویر کمدی 
تکراری، اســتفاده کنند. طبق گزارش ها، ویژگی مشابه به 

اینستاگرام و مسنجر هم اضافه خواهد شد.

فعالان یک شرکت دانش بنیان توانستند با تکیه بر تخصص 
و دانش فنی بومی، تجهیزات تولید نشــاء کشاورزی را 
بومی سازی کنند و این صنعت را در مسیر پیشرفت قرار 
دهند. در کشاورزی مدرن به جای این که بذر مستقیما 
در زمین زراعی کشت شود، کشت در خزانه هایی خارج از 
زمین اصلی و در محیط کنترل شده گلخانه در سینی های 
نشاء صورت می گیرد، تا پس از طی مراحلی از رشد گیاه و 
چند برگی شدن و تبدیل به گیاهچه جوان به زمین زراعی 

یا گلخانه تولید محصول انتقال پیدا کند.
کشت نشاء یکی از روزآمدترین فناوری های موجود در 
حوزه کشاورزی است که مســیری رو به توسعه دارد و با 
توجه به این که آینده کشــاورزی به دلیل کمبود منابع 
آبی و تغییرات اقلیمی به این روش متکی است، نیازمند 

سرمایه گذاری های جدی است. در ایران و به واسطه شرکت 
فناوران کاشت زاگرس و استفاده از دانش بومی هم گام با 
کشورهای پیشرفته به تولید محصولات و تجهیزات این 

حوزه دست یافته ایم.
براساس اعلام روز سه شــنبه معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، مازیار نامداری 
مدیرعامل شرکت دانش بنیان فن آوران کاشت زاگرس به 
ساخت دستگاهی برای سرعت بخشیدن به کشت و تولید 
نشاء در کشور اشاره کرد و گفت: با تحقیقاتی که در زمینه 
صنعت نشاء داشتم، متوجه شدم که شرکت تولیدکننده 
ماشین آلات جهت تولید مکانیزه نشا در کشور وجود ندارد 
و عمدتاً این تجهیزات از کشورهای اروپایی و با قیمتی بالا 

به کشور وارد می شوند.

هوشمندسازیدردستورکارشرکتپستقراردارد

معاون علمی رئیس جمهور:

انگیزه و شفافیت ۲ رکن اساسی فعالیت کریدور توسعه صادرات و تبادل فناوری

حمایت معاونت از توسعه اقتصاد فناورانه حوزه کشاورزی

تولید نشاء با تجهیزات ایرانیاستیکرهای ساخت هوش مصنوعی به واتس اپ می آیند
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بيمارستان هاي كشور در خوشبينانه ترين 
حالت حدود20 هزار تخت مراقبت هاي 
ويژه كم دارنــد. درحال حاضر تخت هاي 
مراقبت هاي ويژه ازنظر تعداد استاندارد، 
فقط در حد 30 درصد نيازهاي كشور  را 

تامين كرده است. 
 كمبود تخت مراقبت هاي ويژه از جمله چالش هاي وزارت بهداشت 
و حوزه درمان دركشور است. مسئولان اين حوزه تاكنون چندين بار 

نسبت به ضعف سيستم درمان كشور در اين زمينه هشدار داده اند. 
روز گذشته رئيس سازمان نظام پزشكي با تاكيد بر اينكه درصورت 
توجه به بخش مراقبت هاي ويژه مي توان حدود 28 درصد ميزان مرگ 
و مير در اين بخش را كاهش داد، بار ديگــر از كمبود20 هزار تخت 

مراقبت هاي ويژه در كشور خبر داد. 
عليرضا زالي، در دومين كنگــره بين المللي مراقبت هاي ويژه كه در 
سالن همايش هاي كتابخانه ملي برگزار شد، با بيان اينكه امروز بيش 
از هر زمان ديگري نيازمند بازشناســي رشته هاي مراقبت هاي ويژه 
هســتيم، گفت: هرچه تاخير در اين رشته براي خدمات دهي ايجاد 

شود، مشكلات زيادي را در كشور ايجاد خواهد كرد. 
وي ادامه داد: اين تخصص براساس يك ديدگاه جامعه نگر به درمان هاي 
ديگر ايجاد شده كه ارائه نوعي خدمات جامع را در بر مي گيرد. ثابت 
شده كه هركجا مديريت به يك تيم متخصص تحت عنوان مراقبت هاي 
ويژه واگذار شده، ميزان مرگ و مير كاهش يافته است. درحال حاضر 
يك و نيم درصد مرگ و ميرها در كشور در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
اتفاق مي افتد. اين درحالي است كه با توجه ويژه به اين بخش، مي توان 
حدود 16 تا 28 درصد ميزان مرگ و ميرها در اين بخش را كاهش داد. 
رئيس سازمان نظام پزشكي با بيان اينكه توجه به مراقبت هاي ويژه، 
منافع زيادي براي جامعه دارد و با ايجاد بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
و استقرار متخصص اين رشته در آنها مي توان از ميزان مرگ و ميرها 
كاست، اظهار كرد: شرايط آينده كشــور ما به گونه اي است كه نياز 
ما به مراقبت هاي ويژه رو به افزايش اســت. سالمند شدن جمعيت 
يكي از عواملي است كه نياز ما را به اينگونه مراقبت ها افزايش مي دهد. 
همچنين از ديگر عوامل مي توان به تغيير سيماي بيماري ها در كشور 
اشاره كرد. يعني سيماي بيماري ها در كشور ما تغيير كرده است؛ مثل 
بروز بيماري هاي قلبي و عروقي كه اين بيماري علاوه بر قلب و عروق 
ديگر ارگان هاي بدن را نيز درگير مي كند و بنابراين نياز به مراقبت هاي 

ويژه را افزايش مي دهد. 

  سالانه 85 هزار سرطان جديد
زالي تغيير فرآيند سرطان ها در كشــور را از ديگر عوامل نياز ويژه به 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه دانست و گفت: پيش بيني مي شود كه هر 
ساله 85 هزار مورد جديد سرطان در كشور داشته باشيم كه براساس 
اين پيش بيني و با نگاهي آينده نگرانــه بايد طرح جديدي بر بخش 
مراقبت هاي ويژه داشته باشيم. عامل ديگر افزايش نياز ما در كشور 
به بخش هاي مراقبت هاي ويژه حوادث ترافيكي است، چراكه درمان 
و نگهداري افراد آسيب ديده از اين حوادث در بخش هاي آي سي يو و 

مراقبت هاي ويژه انجام مي گيرد.

   نياز به متخصص مراقبت هاي ويژه 
وي با تاكيد بر اينكه نياز ما به متخصص مراقبت هاي ويژه در سال هاي 
آينده افزايش مي يابد، گفت: بايد تمهيداتي در اين زمينه سنجيده 
شــود كه يكي از اين تمهيدات، تجهيز مراكــز مراقبت هاي ويژه به 
فناوري هاي جديد و نياز به بازســازي فناوري هاي اين بخش است. 
تجهيزاتي كه در بخش هاي مراقبت هاي ويژه درنظر گرفته مي شود، با 
ساير بخش ها تفاوت دارد زيرا علاوه بر كميت و تعداد آنها، كيفيت آنها 
نيز مهم است. نكته دوم بحث تغيير نگرش فرآيندهاي ساختاري در 
مجموعه هاي درماني ماست كه در گذشته از يك نگاه سنتي نشات 
 مي گرفت اما امروزه بخش مراقبت هاي ويژه نياز به سيســتم هاي 

جديد دارد. 
زالي با بيان اينكه مساله مهم ديگر در زمينه رشته هاي مراقبت هاي 
ويژه در نيروي انســاني اســت، تصريح كرد: مــا در زمينه نيروي 
انســاني به تربيت فــوق تخصــص در بخش هــاي مراقبت هاي 
ويژه نيــاز داريــم. درحال حاضر ما با دو مشــكل مواجه هســتيم 
كه يكي از مشــكلات ما ازنظر كمي و به لحاظ تعداد تخت اســت. 
تعداد تخت هاي ما در كشــور از حد اســتاندارد پايين تر اســت. به 
 صورتي كه اگر همه تخت ها را حســاب كنيم، چيزي حدود 15 تا
 20 هزار تخت مراقبت هاي ويژه نياز داريم و درحال حاضر تنها حدود 
5 هزار تخت در اين بخش ها داريم كه با كمك وزارت بهداشــت در 
سال آينده 1500 تخت به تعداد آنها اضافه خواهد شد. با اين وجود30 

درصد نياز ما به تخت تامين مي شود. 

  كيفيت تخت ها ؛ دومين چالش
رئيس سازمان نظام پزشكي افزود: مشــكل ديگر ما از نظر كيفيت 
تخت هاست. تخت هاي ما از نظر كيفي استاندارد نبوده و ما در بخش 

مراقبت هاي ويژه نگاهي انتزاعي داريم كه بايد اين نگاه تصحيح شود  
زيرا بخش مراقبت هاي ويژه بك آپ يك بيمارستان است. 

وي با تاكيد بر ساماندهي تعرفه هاي مراقبت هاي ويژه گفت: ساماندهي 
تعرفه هاي اين رشته بحث انتفاع يك گروه خاص نيست و سازمان هاي 
بيمه گر بايد ورود جدي به اين رشته داشته باشند. چراكه توجه به اين 
بخش از منظر اقتصادي نيز قابل دفاع است به اين صورت كه توجه به 

آن عوارض ناشي از بيماري ها و مرگ و ميرها را كاهش مي دهد. 
زالي در بخش ديگري از سخنانش گفت: در رشته مراقبت هاي ويژه 
به دليل ماهيت فوق تخصصي آن افراد بسياري  مهارت هاي عمومي 
را در آن كسب مي كنند و بعد وارد آن مي شوند. اين درحالي است كه 
زماني كه متخصصان ما وارد بخش مراقبت هاي ويژه مي شوند درآمد 

آنها كاهش مي يابد. . 

رئيس ســازمان نظــام پزشــكي در پايــان تاكيد كــرد: بنابراين 
در ســال هاي آتي نيــاز ما بــه بخــش مراقبت هاي ويــژه چه به 
لحاظ كمــي و چه بــه لحاظ كيفــي افزايــش خواهــد يافت و 
اين نيازمند اســتقرار افــراد فوق تخصص در بخــش مراقبت هاي 
 ويژه اســت و بايــد در اين بخش هــا انضباطي حرفه اي مســتقر 

شود. 

رئيس سازمان نظام پزشكي مطرح كرد 

كمبود20هزارتختمراقبتويژه

قرص لاغري بخوريد  بيست كيلو وزن 
كم كنيد . اگر لاغر هستيد  قرص هاي 
چاقي بخوريد  و معجزه آن را د ر عرض 
د و هفته ببينيد . با ارسال پيامك بسته 

ويژه ما را د ريافت كنيد . 
اين ها بخشــي از جملات تبليغــات ماهواره اي اســت كه از 
كانال هاي مختلف فارسي زبان پخش مي شود ، با حجم بالاي 
تبليغ و بد ون د اشتن مجوز لازم. د اروهايي كه منشأ بسياري از 
بيماري هاي ناشناس و آسيب هايي است كه نمي توان نسبت 

به پخش كنند گانش اد عايي را وارد  د انست. 
گــرد ش مالي بســيار زياد  فروش ايــن نــوع از د اروها براي 
پخش كنند گان غيرمجاز آنقد ر بالاست كه سيستم پخش آن 

كاملا به روشي حرفه اي د رحال انجام است. 
د ر اختيار د اشتن ســامانه هاي پيامكي و استفاد ه از سيستم 
يكپارچه پخش محصولاتشــان د ر سراســر كشــور نشان از 
برنامه ريزي بد ون مجوز موسسات و قاچاقچياني د ارد  كه از خلا  
قانون هاي پيش گيرند ه سوءاستفاد ه كرد ه و جان مشتريان و 

مخاطبين تبليغات ماهواره اي را به خطر مي اند ازد . 
محمد  هاشــمي، مد ير روابط عمومي وزارت بهد اشت پيش از 
اين با اشــاره به افزايش تماس هاي تلفني هموطنان با مركز 
ملي اطلاع رساني د اروها و سموم وزارت بهد اشت د ر ارتباط با 
مصرف د اروهايي كه د ر شبكه هاي ماهواره اي تبليغ مي شوند ، 
گفت: از آنجا كه موارد ي از بستري د ر بيمارستان و مرگ ناشي 
از مصرف برخــي از د اروهاي كاهــش وزن از جمله فرآورد ه 
HERBAL SLIMMING گزارش شــد ه اســت، توجه 

هموطنان را به چند  نكته جلب مي نمايم. 
وي افزود : تهيه د ارو تنها بايد  از طريق سيستم د ارويي كشور 
اعم از د اروخانه ها و بيمارستان ها صورت گيرد  و حتي پزشك 
معالج هم مجاز به فروش د ارو يا فرآورد ه هاي د ارويي د ر مطب 

نيست. 
هاشــمي تاكيد  كــرد : از آنجاكه نظارت وزارت بهد اشــت بر 
د اروهاي ارائه شــد ه از طريق د اروخانه ها و بيمارســتان ها به 
واسطه كنترل د ائمي شــركت هاي توليد  كنند ه، وارد  كنند ه 
و شــركت هاي پخش د ارو صورت مي گيرد ، شهروند ان بد ون 
نگراني مي توانند  د اروي مورد  نياز خود  را از د اروخانه ها تهيه 

و استفاد ه كنند . 
هاشــمي با عنوان اين مطلــب كه فروش و تبليــغ د اروهاي 
تبليغي د ر شبكه هاي ماهواره اي صرفا جنبه سود جويي د ارد ، 
اظهارد اشــت: اغلب اين د اروها با اد عاي د اشتن مجوز وزارت 
بهد اشــت، مصرف كنند گان را به تهيه و مصــرف اين قبيل 

فرآورد ه هاي غيرمجاز ترغيب مي نمايند . 
عباس ياراحمد ي، مد ير حقوقي ســازمان غــذا و د ارو د رباره 
وجود  قوانين و ضوابط برخورد  با تبليغات د ارويي د ر شبكه هاي 
ماهواره اي فارســي زبان، گفت: چون به مد يران اين شبكه ها 
د سترسي ند اريم و آنها خارج از ايران فعاليت مي كنند  بنابراين 

قانوني هم د ر اين مورد  وضع نشد ه است. 
وي افزود : اما براي برخورد  با شــركت هاي د اخلي يا افراد ي 

كه توزيع كنند ه اين د اروها هســتند  قوانيني د اريم و د ر واقع، 
همان قوانين مصوب ســال 1334 و اصلاحات بعد ي و قانون 

تشكيلات وزارت بهد اشت كفايت مي كند . 
وي اد امه د اد : به طور خاص د ر ماد ه 18 قانون مربوط به مقررات 
امور پزشكي و د ارويي صراحتا آمد ه است كه اشخاصي كه د ر تهيه 
مواد  د ارويي به هر كيفيتي مرتكب تقلب شــوند  از آن جمله كه 
جنسي را به جاي جنس د يگر قلمد اد  كرد ه يا آن را با مواد  خارجي 
مخلوط سازند  و همچنين با علم به فساد  و تقلبي بود ن آن مواد  
براي فروش آماد ه و عرضه بد ارند  يا به فروش برسانند  يا د ارويي را 
به جاي د اروي د يگر بد هند ؛ د رصورتي كه استعمال مواد  د ارويي 
منحصرا علت فوت باشد  مجازات تهيه كنند ه اعد ام و د رصورتي كه 
 يكي از علل فوت باشــد  مجازات تهيه كنند ه حبس د ائم خواهد 

 بود .  وي همچنين با نام بــرد ن از افراد ي كه به عنوان نمايند ه 
فروش اين د اروها د ر شــبكه هاي ماهواره اي شــماره تلفن 
خود  را اعلام مي كنند ، افزود : بنابر تشــخيص قاضي حد اكثر 
 مجــازات پيش بيني شــد ه د ر قانــون براي چنيــن جرمي 

اعد ام است. 
مد يرحقوقي سازمان غذا و د ارو گفت: البته ما د ر اين پروند ه ها 
با افراد ي مواجه بود يم كه عمد تا به عنــوان كارمند  يا پيك يا 
تلفنچي استخد ام شــد ه بود ند  و چون معمولا اين شركت ها 
نشاني خود  را به هيچ مشــتري اي نمي د هند  بنابراين رد يابي 

آنها بسيار د شوار است. 
ياراحمد ي افزود : حتي د ر يكي از پروند ه هــا با فرد ي مواجه 
شد يم كه علاوه بر تبليغ براي فروش د ارو د ر شبكه ماهواره اي، 

نســبت به فروش لباس و كفش د ر د اخل كشــور هم تبليغ 
مي كرد . 

وي اد امه د اد : بازرســان ما د ر چند  پروند ه به طور شــبانه روز 
كار كرد نــد  تا توانســتند  عوامل ايــن شــركت ها را رد يابي 
كرد ه و بــا همكاري مامــوران انتظامي، بازد اشــت و تحويل 
مراجع قضايي شد ند  اما افراد  د ســتگير شد ه معمولا از سطح 
 مد ير شــركت فراتر نيســتند  و عوامل اصلي خارج از كشور 

حضور د اشتند . 
مد يرحقوقي ســازمان غذا و د ارو همچنين گفت: با توجه به 
اينكه توليد  و توزيع اين د اروها ســود د هي بسيار بالايي د ارد  
به طوري كه به گفته افراد  بازد اشت شد ه، بسته بند ي و توزيع 
د اروها د ر د اخل كشور گاه از 300 الي 1000 د رصد  براي اين 

افراد  سود آوري د اشته كه همين ارقام براي بسياري افراد  اين 
انگيزه را ايجاد  مي كند  كه وارد  اين عرصه شوند  د رحالي كه از 
قبح ماجرا هم بي اطلاعند  و نمي د انند  كه سلامت جامعه را با 
چه خطري مواجه مي كنند ؛ شايد  حتي بايد  براي اين افراد  هم 

فرهنگ سازي صورت بگيرد . 
ياراحمد ي د ر پايان با بيان اينكه غيــر از مواد  قد يمي قانون، 
هيچ تاكيد  جد يد ي براي ممنوعيت ايــن د اروها و برخورد  با 
عوامل توليد  و توزيع آن وجود  ند ارد ، خاطر نشان كرد : جلسات 
مشتركي بين مسئولان سازمان نظام پزشكي، وزارت ارشاد ، 
ســازمان غذا و د ارو و نيروي انتظامي د رحال برگزاري است 
تا آيين نامه ها و د ســتورالعمل هاي ويــژه اي د ر اين خصوص 

تد وين شود . 

وزارت بهد اشت نسبت به برخورد  با متخلفان هشد ار د اد 

سود1000درصديتوزيعداروهايماهوارهاي
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کشاورزي

رئيس سازمان د امپزشــكي گفت: 8/8 
ميليارد  تومان غرامت به خسارت د يد گان 
 VHS از پــرورش ماهي كــه از بيماري
خســارت د يد ه اند ، پرد اخت مي شــود  
به شــرطي كه بعــد  از اعلام ســازمان 
د امپزشكي بلافاصله توليد  خود  را قطع كرد ه باشند . مهد ي خلج د ر 
پاسخ به سوال مبني بر اينكه پرورش د هند گان ماهي عنوان مي كنند  
از غرامت حد ود  10 ميليارد  توماني خسارت د يد گان پرورش ماهي 
قزل آلا از ويــروس VHS، مبلغي د ريافــت نكرد ه اند ، گفت: مبلغ 
مذكور معاد ل 8 ميليارد  و 800 ميليون تومان است و ما به آن د سته 
از مزارع پرورش ماهي خســارت مي د هيم كه بعد  از اعلام سازمان 
د امپزشــكي بلافاصله توليد  خود  را قطع كرد ند . ولي به آن د سته از 
پرورش د هند گاني كه د ر مقابل اعلام خطر نسبت به ويروس توجهي 
نكرد ند  و به توليد  اد امه د اد ند  و باعث آلود گي ســاير مزارع شــد ند ، 

هيچگونه خسارتي پرد اخت نخواهيم كرد . 

  نيمي از مراكز پرورش قزل آلا، واجــد  د ريافت پروانه 
بهد اشتي نيستند 

رئيس سازمان د امپزشكي د ر پاسخ به سوال د يگري مبني بر اينكه 
طبق گفته پرورش د هنــد گان ماهي قزل آلا يكي از د لايل شــيوع 
ويروس VHS د ر بين مزارع پرورش ماهي، نزد يكي مزارع به يكد يگر 
بود ه است و چرا سازمان مجوزهايي را د ر فواصل نزد يك براي احد اث 
مزارع پرورش ماهي مي د هد ، گفت: 50 د رصد  مزارع پرورش قزل آلا 
واجد  د ريافت پروانه بهد اشتي نيستند  ولي به هرحال شكل گرفته و ما 
نتايج آن را مي بينيم. وي افزود : د ر آيند ه بايد  به د نبال تغيير باشيم و 
پرورش د هند ه خود ش الزامات پرورش را رعايت كند  و نسبت به آن 

متعهد  باشد . 

  نياز ايران به 700 ميليون تخم چشم زد ه ماهي قزل آلا
رئيس سازمان د امپزشكي كشور با بيان اينكه ويروس VHS يكي 
از خطرناك ترين بيماري ماهيان قزل آلاست، گفت: رد پاي ويروس 
مذكور از سال 1382 د ر كشــور تاييد  و به مراجع بين المللي اعلام 
شد ه است. وي افزود : با تغيير اقليم و گرم شد ن هوا، آب هاي سطحي 
كاهش مي يابد  و به اين ترتيب ويروس هايي از قبيل VHS موجب 
اثرگذاري بر ماهي  قزل آلا كه نوعي ماهي ســرد آبي است، مي شود . 
وي با اشاره به تعد د  مزارع پرورش ماهي و افزايش روزافزون آنها چه 
به لحاظ تعد اد  و چه به لحاظ توليد ، گفت: نياز سالانه به تخم چشم زد ه 

ماهي قزل آلا حد ود  650 تا 700 ميليون است د رحالي كه حد ود  200 
ميليون آن د ر د اخل تامين مي شود . 

  تخم ماهي قاچاق، عامل ورود  آلود گي به مزارع پرورش 
ماهي

رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: سازمان شيلات كميت تخم 
چشم زد ه ماهي را تعيين مي كند  و سازمان د امپزشكي د ر تعيين كميت 
و تعيين شركت وارد كنند ه آن نقشي ند ارد  بلكه فقط يك نقش حاكميتي 
را بر عهد ه د ارد . خلج اظهار د اشت: نظارت بر محصول وارد  شد ه بر عهد ه 

سازمان د امپزشكي است كه اين سازمان با اين موضوع به صورت جد ي 
برخورد  مي كند . رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: هم اكنون از 
كشورهاي مختلف مانند  فرانسه، د انمارك و اسپانيا با شرايط منطقي 
تخم چشم زد ه ماهي به كشور وارد  مي شود  و د ر 3 سال اخير حد ود  1122 
نمونه از همه محموله هاي وارد اتي برد اشت شد ه و 1608 آزمايش روي 
 VHS آنها انجام شد ه كه د رنتيجه آزمايشات هيچ گونه رد پايي از ويروس
د ر محموله هاي وارد اتي نبود ه است. وي افزود : اگر از طريق قاچاق محموله 
آلود ه وارد  مي شود ، ما نمي توانيم آن را كشف كنيم و اين وظيفه بر عهد ه 
ما نيست. به گزارش فارس، رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: براي 

آيند ه د ر پرورش اين ماهي بايد  به سمت تجهيز و سيستم هاي مد اربسته 
حركت كنيم و آب ورود ي و خروجي از استخرهاي مزارع پرورش ماهي 
مشخص باشد . خلج بيان د اشــت: د ر حال حاضر مزارع پرورش ماهي 
قزل آلا به شرايطي رسيد ه كه آماد گي مجد د  براي ريختن بچه ماهي را 

د ارد  مشروط بر اينكه ضوابط بهد اشتي د ر آن رعايت شود . 

  ويروس آنفولانزاي فوق حاد  پرند گان د ر ايران گرد ش 
ند ارد 

خلج با اشاره به آنفولانزاي پرند گان كه صنعت طيور و بهد اشت عمومي 

و همچنين سلامت انسان ها را د چار مخاطره جد ي مي كند ، گفت: بر 
اين اساس اكيپي از سازمان د امپزشكي و محيط زيست ساماند هي 
شــد  تا د ر مناطقی كه پرند گان مهاجر وجود  د ارند ، مراقبت هايي 

به عمل  آيد .
 رئيس سازمان د امپزشكي كشور اظهار د اشت: اين سازمان ساماند هی 
31 هزار و 394 نمونه از تعد اد  961 واحد  پرورش طيور صنعتي و 380 
روستا را انجام د اد  و روي اين نمونه ها بالغ بر 105 هزار آزمايش صورت 
گرفت. وي افزود : رهاورد  اين تلاش اين بود  كه ويروس آنفولانزاي فوق 

حاد  پرند گان د ر كشور د ر گرد ش نيست. 

رئيسسازماندامپزشكيخبرداد

پرداخت خسارت مشروط به پرورش د هند گان ماهي

رئيس شــوراي ملي زعفران نسبت به 
بي توجهي مسئولان به پروسه توليد تا 
بازار و صادرات زعفران طي ســال هاي 
گذشته انتقاد كرد و گفت: زعفران كالاي 
لوكس نيست و بايد نگاه به اين محصول 
به عنوان يك كالاي فوق اســتراتژيك براي كشــور تغيير كند. 
غلامحسين شافعي اظهار كرد: توليد زعفران طي سال هاي اخير 
افزايش مناسبي داشته و سطح زير كشت آن در كشور بالا رفته اما 
مشكلي كه در اين زمينه وجود دارد، اين است كه راندمان توليد 
زعفران در ايران در مقايسه با ديگر كشورها بسيار پايين تر است كه 
البته وزارت جهاد كشاورزي اقداماتي در اين زمينه انجام داده است. 

   طرح جامع زعفران از بايگاني خارج شود
وي افزود: راه حل مشكل توليد زعفران اجراي »طرح جامع زعفران« 
است كه سال ها پيش به تصويب رسيده اما اجباري نشد و به نظر 
مي رسد عمده ترين مشكل ســر راه اجراي اين طرح، بودجه بوده 
كه گريبان گير مسئولان شده است. شافعي ادامه داد: طرح جامع 
زعفران مي تواند بهره وري توليد را افزايش دهد و هرچه زودتر در 
كشور اجرايي شود و به توليد كمي و كيفي اين محصول استراتژيك 

كمك كند. 

   كشت زعفران فقط در مناطق كم  بارش
رئيس شــوراي ملي زعفران گفت: يكي از مشكلاتي كه در توليد 
زعفران وجود دارد، توســعه كشــت آن در همه مناطق كشــور 
است درحالي كه زعفران در شــرايط بحران آبي كه هم اكنون در 
كشــور به وجود آمده اســت، به عنوان محصولي كه مي تواند در 
 شرايط كم آبي رشد كند، بايد در مناطق كم آب و كم بارش توسعه

 يابد. 

   برند سازي براي زعفران ايراني ضروري است
شــافعي درباره مشــكلات صادرات زعفــران نيز اظهــار كرد: 
در بــازار جهاني زعفران بــا رقباي جديدي روبه رو هســتيم كه 
اصولي تر و علمي تر از ايران كار مي كنند امــا بايد بتوانيم ضمن 
حفظ بازار زعفــران ايراني در فضاي بين المللي، به برندســازي 
 زعفران كه مــورد بي مهري قرار گرفته اســت، بيــش از پيش 

توجه كنيم. 
   وصل شدن به مشتري نهايي بدون واسطه ها

رئيس اتــاق بازرگاني ايران بــا بيان اينكه طي ســال هاي اخير 
تلاشــي براي تثبيت زعفران ايراني در بازارهــاي جهاني انجام 
نشده است، گفت: يكي ديگر از مشــكلات صادرات زعفران اين 
است كه نمي توانيم مســتقيما محصول خود را به مصرف كننده 
برسانيم و در اين راه بيشــترين صادرات زعفران ايراني به وسيله  
واســطه هايي صورت مي گيرد كه آن را به نام خود به كشورهاي 
ديگر و مصرف كنندگان نهايي صادر مي كنند. وي افزود: شوراي 
ملي زعفران پيشنهاداتي در اين زمينه مطرح كرده كه با همكاري 
كميسيون كشاورزي مجلس اميدواريم بتوانيم برند ملي زعفران 
ايراني را بشناسانيم و مستقيما توليد خود را به مصرف كننده نهايي 

متصل كنيم كه در اين صورت ارزش افزوده چند برابر نصيب ايران 
و صادر كنندگان زعفران مي شود. 

   ضرورت توجه به صنايع تبديلي
به گزارش ايسنا، شافعي تصريح كرد: يكي ديگر از مشكلات موجود 
در بازار زعفران توجه نكردن به صنايع تبديلي است. درحالي كه در 

دپارتمان هاي بين المللي همواره شــاهد رونمايي از دستاوردها و 
محصولات حاصل از دو محصول عمده ايراني )زعفران و انار( هستيم. 

   زعفران تا پايان سال به بورس مي رود
50 درصد مسير ورود زعفران به بورس طي شده است و اميدواريم 
تا پايان سال اين اتفاق به طور كامل محقق شود. محمدرضا قدسي، 

مدير امور باغباني  سازمان جهاد  كشاورزي خراسان رضوي با اعلام 
اين خبر عرضه زعفران در بورس را كمكي به صادرات زعفران در 
سطح جهاني دانست و اظهار كرد: عرضه زعفران در بورس، اعتبار 
صادرات آن را در برند جهانــي افزايش مي دهد و اين اتفاق كمك 
شاياني به بازار زعفران خواهد كرد. وي با اشاره به اينكه سازمان جهاد 
كشاورزي براي بهبود كيفيت زعفران در مرحله توليد تلاش خود 

را كرده است، اظهار كرد: كارگزاران بورس بايد بقيه مسير را كامل 
كنند، البته تاكنون ميزاني از زعفران خريداري شده اما اين مقدار به 
اندازه كافي نيست. قدسي نارضايتي رئيس اتحاديه صادركنندگان 
زعفران استان از وضعيت بازار را ناشي از نوسان قيمت ها دانست 
 و گفت: اگر زعفــران وارد بورس شــود، شــاهد تثبيت قيمت 

خواهيم بود. 

زعفرانکالایفوقاستراتژیک

کشت زعفران فقط در مناطق کم بارش
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اصناف

د رحالي كه رئيس اتحاد يه بنكد اران مواد  
غذايي از تخفيف 50 د رصد ي تن ماهي 
و بي نصيب مانــد ن مصرف كنند گان از 
اين امر خبر د اد ه، د بير سند يكاي صنايع 
كنســرو اعلام كرد  واحد  هاي توليد ي 

زير پله اي براي افزايش فروش خود  تخفيف  قائل مي شوند . 
محمد  ميررضوي د رباره تخفيف 2500 توماني تن ماهي كه البته 
به جيب عمد ه فروشان مي رود ، گفت: واحد هاي توليد  تن ماهي كه 
استاند ارد  و تحت نظر وزارت بهد اشت هستند ، چنين تخفيف هايي 

را ارائه نمي كنند . 
وي قيمت مصوب هر قوطي تن ماهــي را 5600 تا 5700 تومان 
عنوان و اظهار كرد : طبق تفاهمنامه سند يكاي تن ماهي با سازمان 
حمايت مصر ف كنند گان و توليد كنند گان، قرار شــد ه است كه 
قيمت هر قوطي تن ماهي براساس نوع و وزن بين 5600 تا 5700 

تومان د رنظر گرفته شود . 
ميررضوي گفــت: ارائه تخفيف هاي 50 د رصــد ي براي فروش 
تن ماهي از ســوي واحد هــاي توليد ي غيرمجــاز كه اصطلاحا 
زيرپله اي ناميد ه مي شوند ، براي افزايش فروش صورت مي گيرد  
و خريد اران بايد  هنگام خريد  به برند  و علامت استاند ارد  تن ماهي 
توجه كنند . وي تعد اد  واحد هاي توليــد  تن ماهي را 120 واحد  
عنوان و اظهار كرد : از اين تعد اد  70 د رصد  آنها به صورت غيرمجاز و 
زيرپله اي ها فعاليت مي كنند .  د بير سند يكاي صنايع كنسرو ايران 
اد امه د اد : بســياري از واحد هاي توليد  تن ماهي به د ليل نظارت 
و كنترل از سوي ســند يكا، تمايل به عضويت د ر اين مجموعه را 
ند ارند .  وي با بيان اينكه وزارت بهد اشت و سازمان ملي استاند ارد  
برخورد هاي لازم را بــراي مقابله با واحد هــاي زيرپله اي انجام 
مي د هند ، گفت: واحد  هايي كه عضو ســند يكا هستند ، تن ماهي 

مرغوب و باكيفيت د ر بازار عرضه مي كنند . 
ميررضوي با بيان اينكه تن ماهي اســتاند ارد  ايراني قابل رقابت با 
محصول كشورهاي اروپايي و آســيايي است، اظهار كرد : سالانه 
صاد رات بسيار خوبي به كشورهاي اروپايي و آسيايي بد ون مشكل 

صورت مي گيرد . 
د بير ســند يكاي صنايع كنسرو ايران وزن اســتاند ارد  هر قوطي 
تن ماهي را 180 گرم عنوان كرد  و گفت: اگر واحد  توليد ي قصد  
كاهش وزن د اشته باشــد ، بايد  آن را روي قوطي د رج كند  و اگر 
حجم مواد  موجود  د ر قوطي كمتر از وزن د رج شد ه روي قوطي بود ، 

مصر ف كنند ه بايد  از مصرف تن ماهي صرف نظر كند . 
وي اد امه د اد : فروش تن ماهي 1200 توماني د ر حاشيه اتوبان ها 
غيرمنطقي است چراكه بسته بند ي هر قوطي تن ماهي 400 تومان 

هزينه د ارد  و با توجه به اينكه تن ماهي يك ماد ه غذايي مهم است، 
مصر ف كنند ه بايد  از خريد  اينگونه تن ماهي ها جد ا خود د اري كند . 

ميررضوي يكي د يگر از راهكارهاي تشخيص تن ماهي استاند ارد  
و سالم را توجه به كلمه »تن« روي بســته بند ي عنوان و اظهار 

كرد : مصر ف كنند گان بايد  هنــگام خريد  تن ماهي به تمام نكات 
توجه كنند . 

 رئيس اتحاد يه بنكد اران مواد  غذايي هشد ار د اد  

تخفيف50درصديتنماهيهايزيرپلهاي

اتحاديه هتلداران تهران در سال 1328 
همزمان با رشد و توســعه فعاليت هاي 
جهانگردي راه اندازي شد و پس از گذشت 
65 سال از تاسيس آن يكي از قديمي ترين 
اتحاديه ها در كشــور محسوب مي شود. 
اين اتحاديه از زمان تاسيس نقش موثر و بسزايي در توسعه هتل ها، 
كمك به تصويب قوانين مرتبط با اين صنعت و كاهش قوانين دست 

و پا گير داشته است. 
يكي از مهم ترين اموری كه توسط اين اتحاديه انجام مي شود، بحث 
درجه بندي هتل هاســت. در واقع همه ما مي دانيم كه هرچه يك 
هتل ستاره هاي بيشتري داشته باشد، شرايط رفاهي مطلوب تر و 
همچنين قيمت گران تري دارد. اگرچه اين سيستم تقسيم بندي و 
ستاره دهي به هتل ها همواره مورد اعتراض برخي از منتقدين بوده 
است اما هنوز هم به عنوان پذيرفته ترين طبقه بندي مراكز اقامتي در 
سراسر جهان كاربرد دارد.  البته اين نوع تقسيم بندي بر اساس تعداد 
ستاره ها را در بسياري از مراكز تفريحي- خدماتي و حتي رستوران ها 

شاهد هستيم. 
نوع سرويس دهي به مهمانان، ميزان حرفه اي بودن كاركنان هتل، 
محل قرارگيري هتل در شهر، امكانات ورزشي– تفريحي جانبي، 
نوع و تعداد رستوران و كافي شاپ هاي موجود، وسايل به كار رفته 
در اتاق ها و لابي هتل، امكانات ارتباطي و خدمات جانبي هر يك در 

كسب تعداد بيشتر ستاره هاي هتل تاثيرگذار هستند. 
در همين زمينه رئيس اتحاديه هتلداران اســتان تهران با تاكيد 
بر استانداردسازي هتل هاي اســتان تهران و واقعي كردن سطح 
خدمات آنها متناسب با ستاره اي كه دارند به »كسب وكار« مي گويد: 
55 درصد كل هتـل هاي تهــران درجه بندي شده اند كه از اين ميان 
برخي از آنها تاييد درجه شده اند، تعداد كمي كاهش درجه داشته اند 
و برخي نيز با اعلام تعطيلي موقت اقدام به بازسازي هتل هاي خود 
كرده اند. محمدعلي فرخ مهر با اشاره به استانداردسازي هتل هاي 
استان تهران و واقعي كردن سطح خدمات آنها متناسب با ستاره اي 
كه دارند، اظهار كرد: درجه بندي هتل هاي تهران توسط كميسيوني 
كه در سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري راه اندازي 
شده، آغاز شد و از مجموع هتل هاي استان تهران، بسياري از واحدها 

بازرسي و نظارت شدند. 
وي افزود: درجه بندي هتل ها پيش از استانداردسازي صورت گرفته و 
به هتل ها اين فرصت داده شده تا درجه و سطح استاندارد خود را ارتقا 
دهند تا پس از تاييد كميسيون، درجه  سلب شده بازگردانده شود. 

فرخ مهر خاطرنشان كرد: با توجه به هزينه بالاي بازسازي و ارتقاي 
سطح استاندارد هتل ها ، در اين بين واحدهايي هم هستند كه مثلا 
چهار ستاره بودند و دو ستاره شان گرفته شد و حالا ترجيح مي دهند 
با همان دو ستاره فعاليت كنند و نرخ خود را كاهش دهند، چرا كه 
فعلا شرايط ارتقاي درجه و هزينه كرد براي استانداردسازي را ندارند. 
وي تصريح كرد: چرا هتلي كه تازه ســاخته شده و شرايط خوبي 
دارد دوباره ملزم به اجراي طرح استانداردســازي مي شود و براي 
آن بايد هزينه  اضافه صرف كند؟! طرح ها بدون توجه به موقعيت و 
عمر هتل ها اجرا مي شوند؛ طرح همين مسائل باعث شد كه اتحاديه 

هتلداران با حمايت اداره ميراث فرهنگي و گردشــگري اســتان، 
درجه بندي هتل ها را آغاز كند.  رئيس اتحاديه هتلداران تهران در 
ادامه اظهار كرد: بعد از درجه بندي و سلب درجه از هتل ، آن واحد 
اقامتي مي تواند اقدام به استانداردسازي كند و هر زمان كه شركت 
مجري استانداردسازي و كميسيون درجه بندي اتحاديه كيفيت هتل 

را تاييد كرد ، درجه و ستاره  گرفته شده دوباره بازگردانده مي شود. 

400 هتل تا 11 سال آينده 
به گفته رئيس سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري، 
با توجه به سند چشم انداز 1404 و برنامه 20 ساله براي جذب 20 
ميليون گردشگر ورودي به ايران مي توانيم طي 11 سال آينده 130 

هتل 4 و 5ستاره خود را به بيش از 400 هتل افزايش دهيم. 
اين بدان معناست كه بايد به طور متوسط 20 تا 25 هتل در سال 

بسازيم كه براي رسيدن به اين هدف نيز برنامه ريزي صورت گرفته 
و با كمك بخش خصوصي مي توان ساخت اين هتل ها را به اتمام 
رساند.  رئيس اتحاديه هتلداران استان تهران نيز با تاييد اين خبر به 
»كسب وكار« مي گويد: ساخت 400 هتل تا سال 1404 دور از ذهن 
نيست. اگر اعتمادسازي اقتصادي در كشور ايجاد شود، آنقدر پول 

وجود دارد كه سرمايه گذاران به هتل سازي رو آورند. 
محمدعلي فرخ مهر با بيان اين مطلب اظهار كرد: قطعا ســاخت 
400هتل در كشــور تا 11 ســال آينده براي جذب 20 ميليون 
گردشگر عملي اســت، چراكه همين حالا نيز حدود 200 تا 300 
هتل در شرف ساخت است كه البته برخي از آنها مجوز گرفته  و هنوز 
كار را شروع نكرده اند و برخي هم درصدي از كار را عملياتي كرده اند. 
وي با تاكيد بر اهميت شرايط اقتصادي در سرمايه گذاري براي ساخت 
هتل ها تصريح كرد: اگر شرايط اقتصادي براي سرمايه گذاران ايمن شود، 

حتي مي توان بيشتر از 400 هتل در كشور ساخت.  فرخ مهر خاطرنشان 
كرد: اينكه براي ساخت هتل حتما بايد سرمايه گذاران خارجي وارد شوند، 
درست نيست، چراكه خودمان آنقدر سرمايه دار در كشور يا خارج از ايران 
داريم كه فقط به اعتماد و امنيت اقتصادي نياز دارند و اگر مطمئن شوند 
آينده  اقتصادي و سياسي كشور مثبت است، يقينا سرمايه هايشان را به 

ايران مي آورند. 

تاكيد بر اهميت حمايت بانك ها از صنعت هتل سازي
رئيس اتحاديه هتل ها و هتل آپارتمان هاي استان تهران با تاكيد 
بر اينكه سرمايه گذاري در هتل يكي از سنگين ترين فعاليت هاي 
اقتصادي دنياست، افزود: دو بخش هتل سازي و بيمارستان سازي 
در صنعت براي ســرمايه گذاري از حساســيت، زمان بــر بودن و 
سرمايه گذاري بالا برخوردار است و اين حركت ها نيز جز با كمك 

مالي از طرف بانك ها بــه نتيجه نمي رســد.  فرخ مهر همچنين 
خاطرنشان كرد: صرف نظر از موضوع ســاخت هتل هاي جديد و 
جذب سرمايه گذاران بيشتر، لازم اســت دولت و سازمان ميراث 
فرهنگي و گردشــگري حمايت جدي تــري از هتل هاي موجود 
داشــته باشــند.  به گفته وي، اگر نيم نگاهي به آنچه كه هستيم 
شود، يقينا ســطح خدمات اين هتل ها نيز افزايش خواهد يافت 
و زماني كه تعداد گردشگران بيشتر شــود، ديگر مشكلي از نظر 
خدمات دهي نخواهيم داشــت. رئيس اتحاديــه هتل ها و هتل 
آپارتمان هاي اســتان تهران بــا بيان اينكه ســاخت 400 هتل 
11 ســال زمان مي برد و بهتر اســت تا آن زمان از داشته هايمان 
حفاظت كنيم، افزود: اين موضــوع بارها با رئيس ميراث فرهنگي 
 و گردشگري مطرح شده است و خواهان جذب حمايت هاي آنها 

هستيم. 

 آينده  اقتصادي و سياسي مثبت، تضمين كننده ساخت 400 هتل در كشور

55درصدهتلهايتهراندرجهبنديشدند
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

 كمك به رقبا 
يكی از كشــاورزان منطقه ای، هميشه در مســابقه ها، جايزه بهترين غله 
را به دســت می آورد و به  عنوان كشاورز نمونه شناخته شــده بود. رقبا و 
همكارانش، علاقه مند شدند راز موفقيتش را بدانند. به همين دليل، او را زير 
نظر گرفتند و مراقب كارهايش بودند. پس از مدتی جست وجو، سرانجام با 

نكته  عجيب و جالبی روبه رو شدند...
اين كشاورز پس از هر نوبت كِشــت، بهترين بذرهايش را به همسايگانش 
می داد و آنان را از اين نظر تامين می كرد. بنابراين، همسايگان او می بايست 

برنده  مسابقه ها می شدند نه خود او!
كنجكاوی شان بيشتر شد و كوشش علاقه مندان به كشف اين موضوع كه 
با تعجب و تحير نيز آميخته شــده بود، به جايی نرسيد. سرانجام، تصميم 

گرفتند ماجرا را از خود او بپرسند و پرده از اين راز عجيب بردارند.
كشاورز هوشيار و دانا، در پاسخ به پرسش همكارانش گفت: چون جريان باد، 
ذرات باروركننده غلات را از يک مزرعه به مزرعه  ديگر می برد، من بهترين 
بذرهايم را به همســايگان می دادم تا باد، ذرات باروركننــده نامرغوب را از 

مزرعه های آنان به زمين من نياورد و كيفيت محصول های مرا خراب نكند!

تناسب رنگ در محيط كار
با اســتفاده از ايده هاي زير مي توانيد با استفاده از رنگ ها در دفتركار خود 
تغييرات جزئي با تاثيرگذاري بســيار ايجاد كنيد.   براي دفتر كار عموما 
استفاده از رنگ هاي روشــن و الهام بخش پيشنهاد مي شــود. براي اين 
منظور مي توانيد از تركيب رنگ هاي خنثي نظير ســفيد و كرم با تركيبي 
از تناليته هاي پرتقالي و ليمويي استفاده كنيد. همچنين رنگ هاي مورد 
علاقه شخصی تان را نيز هرگز فراموش نكنيد.  انتخاب مبلمان مناسب يک 
ضرورت است. از آنجايي كه بيشتر اوقات كاري پشت ميز مي گذرد بنابراين 
خريد يک ميز و صندلي ارگونوميک اولين اصل هر اتاق كاري اســت. اگر 
كار شما با كامپيوتر است بنابراين تهيه كيبورد، موس و مانيتور ارگونوميک 
نيز از اهميت ويژه اي برخوردار مي شــود. اين امر به كاهش تنش عضلانی 
و ايجاد ايمني براي بافت هاي مختلف بدن كمک مي كند. فراموش نكنيد 
كه رنگ اين وسايل را بايد در تناســب با ديگر وسايل اتاق كارتان انتخاب 
كنيد. با ايجاد تناســب هاي رنگي، محيطي آرام بخش و مناسب براي كار 

خود فراهم مي كنيد.

فرآيند انتخاب استراتژي
1- در انجام كارها روي شــيوه اي خاص 
تاكيد نكنيد. شــايد كسي بتواند از مسير 

كوتاه تر و بهتري شما را به مقصد برساند.
2- توجه داشته باشــيد دانش و تجربه، 
هيچ كدام به تنهايي راهگشا نيستند، مثل 
اكسيژن و هيدروژن كه از تركيب معيني 
از آنهــا هواي تنفس ما تامين مي شــود،  

مي توان با آميختن دانش و تجربه،  راهكاري حياتي و استثنايي خلق كرد.
3- از هر فرصتي براي استخدام و به كارگيري افراد برجسته استفاده كنيد.

4- به خاطر داشته باشــيد رعايت اســتانداردهاي محيط كار در كارايي 
كارمندان موثر است.

5- با فرق گذاشتن بيهوده بين افراد گروه، انگيزه كاري آنها را از بين نبريد.
6- از مشورت و نظرخواهي با نيروي جوان ابايي نداشته باشيد.

7- با رفتارهاي ضدونقيض،  اعتماد زيردستان را از خود سلب نكنيد.
8- در به وجود آوردن فضاي رقابتي سالم، كوشا باشيد.

9- براي ارتقاي سطح دانش كارمندان و افزايش بهره وري آنان،  كلاس هاي 
آموزشي ترتيب دهيد و از لوازم كمک آموزشي بهره بگيريد.

10- دقت كنيد كه توبيخ كارمند خطاكار، متناسب با اشتباهاتش تعيين شود.

قبل از آن كه زير بار چيزی برويد،  خوب تحقيق كنيد
دانشــجويی كه ســال آخر دانشــگاه را 
مي گذراند، به خاطر پــروژه ای كه انجام 

داده بود جايزه اول را گرفت.
او در پــروژه خود از 50نفر خواســته بود 
تا دادخواســتی مبنی بر كنترل ســخت 
يا حذف ماده شــيميايی دی هيدروژن 
مونوكسيد توســط دولت را امضا كنند و 

برای اين خواسته خود دلايل زير را عنوان كرده بود:
زيان های اين ماده : دی هيدروژن مونوكسيد

1- مقدار زياد آن باعث عرق كردن زياد و استفراغ مي شود.
2- يک عنصر اصلی باران اسيدی است.

3- وقتی به حالت گاز در مي آيد، بسيار سوزاننده است.
4- استنشاق)رســيدن آن به مغز( تصادفی آن در 25 درصد موارد باعث 

مرگ فرد مي شود.
5- باعث فرسايش اجسام مي شود.

6- حتی روی ترمز اتومبيل ها اثر منفی مي گذارد.
7- حتی در تومورهای سرطانی نيز يافت شده است.

از 50 نفر فوق 43 نفر دادخواست را امضا كردند.
6 نفر به طور كلی علاقه ای نشــان ندادند و اما فقط يک نفر می دانست كه 

ماده شيميايی دی هيدروژن مونوكسيد در واقع همان آب است.
عنوان پروژه دانشجوی فوق الذكر: ما چقدر زود باور هستيم!

قبل از امضا و يا قبول هر موضوعی، تحقيق و بررسی لازم است.

داستانک

پيشنهاد

نكته مديريتي

شرط عقل

همانطور كه پس از پايان تحصيلات دانشگاهی، دانشنامه نشان دهنده نوع 
دانش و مهارت فرد فارغ التحصيل است؛ رزومه نيز مدركی تكميلی برای 
توصيف دوران تحصيل و سوابق كاری اوست. در حقيقت رزومه سند هويت 
شغلی فرد است كه مي تواند سرنوشت او را در دست يافتن به شغل مناسب 
در سطح ملی و بين المللی تغيير دهد.  در يک جمله، رزومه، شناسنامه 
كاری و تحصيلی، جهت ارزيابی دانش، مهارت و سوابق كاری هر جويای كار 
است. رزومه خلاصه ای دو تا سه صفحه  ای از مهارت ها، دستاوردها، تجارب 
كاری و تحصيلات شماست كه با هـــدف جلب نظر موافق كارفرمای 
آينده تان تهيه مي شود. نكته مهم اينكه، رزومه در طول زندگی شما دچار 
تغيير و تحولات زيادی مي شـود؛ بنابراين بايد مرتبا به روز شده و اطلاعات 
جديد به آن اضافه شود. اگر مي خواهيد برای چند شغل و در زمينه های 
مختلف تـقـاضـای كـار دهـيـد، بـهتر است رزومه های مختلف تهيه 
كنيد كه در هر كدام به مـهارت های خاص شما در رابطه با شغل مورد نظر 
اشاره شده باشد.  برای تهيه رزومه بايد خود را به جای استخدام كننده و 
كارفرمايی بگذاريد كه رزومه شما را بررسی خواهد كرد؛ بديهی است كه او 
قصد دارد از ميان چندين رزومه، مناسب ترين را انتخاب كند. توجه داشته 
باشيد، رزومه هر چه خلاصه تر باشد بهتر است؛ همچنين به هيچ وجه نبايد 
اطلاعات در رزومه تكرار شود. پس برای  نوشتن رزومه سه پاراگراف اصلی 
در نظر بگيريد، برای پاراگراف اول، مقدمه ای كوتاه در مورد خود و اهداف 
كاری تان را در نظر بگيريد، همچنين در مورد نحوه آشنايی با شركتی كه 
قصد داريد رزومه را به آن ارائه دهيد، اندكی شرح دهيد. در پاراگراف دوم، 
ميزان تحصيلات، مهارت ها و توانايی های تان را شرح دهيد و سرانجام در 
پاراگراف ســوم اطلاعاتی را ارائه دهيد تا امكان دسترسی به شما فراهم 
شود؛ به عنوان مثال اسم، آدرس، شماره تلفن و آدرس پست الكترونيک 
خود را به طور دقيق ثبت كنيد. در ادامه به شرح عناوين اين سه پاراگراف 

محتويــات  و 
ايــن عناويــن 

مي پردازيم.

 اجزاي تشکیل دهنده رزومه
  اهداف کاری

 اهداف كاری، پيش درآمدی مناسب برای يک رزومه خوب و اصولی است. 
در اين بخش اهداف كاری كوتاه مــدت و بلند مدت خود را برای كارفرما 
شــرح دهيد. همچنين توضيح دهيد كه تاكنون در چه حد پيشــرفت 
كاری داشته ايد. در حقيقت از اين قسمت برای تشريح توانايی های خود 

استفاده كنيد. 

تجارب کاری 
در اين قسمت از پيشينه كاری خود، موقعيت های آموزشی و تجارب كسب 
شده در گذشته صحبت مي كنيد. در واقع با توصيف مهارت های تان در اين 
بخش، به كارفرما نشان مي دهيد شايسته چه پستی هستيد. توجه داشته 
باشيد، تجربه های كاری را با سير زمانی معكوس ثبت كنيد و در مورد هر 
سابقه شغلی؛ عنوان پست، عنوان سازمان، محل كار و تاريخ استخدام را 

ذكر كنيد.

میزان تحصیلات 
اگر سابقه كاری زيادی نداريد اهميت اين بخش دو چندان مي شود. در اين 
قسمت نيز از سير زمانی معكوس برای ثبت درجه تحصيلی، نام دانشگاه 
يا موسسه، تخصص/ فوق تخصص، سمينار، كارگاه يا دوره های آموزشی 

ويژه و سرانجام ذكر معدل استفاده كنيد.

 اطلاعات اضافی 
در اين بخش به نكاتی مانند علايــق، اطلاعات كامپيوتری، فعاليت ها و 
تخصص های زبانی اشاره كنيد، در واقع اين قسمت برای شرح آن دسته از 

توانايی هايي كه در دو بخش قبلی ذكر نشده بود، در نظر گرفته شده است. 
پس اگر به ورزش يا هنر خاصی علاقه داريد، اگر مهارت های كامپيوتری 
ويژه ای داريد، اگر در حوزه ای به جز تخصص خود مهارت داريد يا اگر به 
زبان های ديگری تسلط داريد، حتما از اين بخش برای درخشش بيشتر 

استفاده كنيد.

 اشتباهات رایج در رزومه نویسی  
معمولا در روند نوشتن رزومه اشــتباهات شايعی مرتبا تكرار مي شود؛ 
بنابراين آگاهی از اين اشــتباهات به شــما كمک مي كنــد تا رزومه 
جامع تری تهيه كنيد. از اين اشــتباهات مي توان تهيــه نكردن نامه 
پوششی را نام برد، نامه پوششی، نامه ای كوتاه و مودبانه است كه خطاب 
به خواننده رزومه نوشته شــده و روی رزومه قرار مي گيرد، شما با اين 
نامه مي توانيد روی فرد اســتخدام كننده تاثير بگذاريد. اشتباه ديگر 
استفاده از اشــكال و فونت های غير معمول برای نوشتن رزومه است، 
لطفا هنگام رزومه نويسی ســادگی را يک اصل بدانيد. همچنين به ياد 
داشته باشيد در رزومه به بيان دلايل ترک شــغل قبلی تان نپردازيد، 
اين مطلب اثری منفی بر خواننده مي گذارد. نكته بســيار مهم اينكه 

از نظر وجود غلط املايی رزومه را چندين بار بخوانيد و 
كنيــد. در پايان به ياد يا تايپی آن را به دقت بررسی 
است شما را بر حسب داشته باشيد كارفرما مايل 
اســتخدام كند، پس توانايی ها  و مهارت های تان 

مورد علايق شخصی از توضيــح و تفصيل در 
روياپــردازی  بپرهيزيد.و 

چگونه خود را به کارفرما معرفي  کنیم؟

افزايش سلامتي با صرفه جويي
قلك

وقتی از مفاد ابلاغيه بی اطلاعيم
در بسياري از موارد يک برگه كه می تواند حكم 
يا وقت رسيدگي و يا احضار براي حضور در يكي 
از مراجع قضايي باشــد، به صورت قانوني ابلاغ 
مي شــود. منظور از ابلاغ قانوني، همان ابلاغی 
اســت كه به افراد مرتبط با شخص مخاطب يا 
الحاق در محل سكونت اوست. تمام مواردی كه 
استثنايي در اصل ابلاغ واقعي به شخص مخاطب 
است، در قانون محصور و مشخص شده است، اما 
در عين حال ممكن است به دليلي مفاد ابلاغ به 
اطلاع شخص مخاطب نرســد. در اين موارد، با 
توجه به قانون آيين دادرسي دادگاه هاي عمومي 
و انقلاب در امور مدني يا همان قانون موسوم به 
آيين دادرسي مدني در اين موارد مي توان با ادعاي 
آگاه نشدن از مفاد ابلاغ، اقدامي را كه مهلت آن 
سپري شده اســت، صورت داد. به عنوان مثال، 
تجديدنظرخواهي يا واخواهي خارج از مهلت در 
صورتي كه راي به صورت قانوني ابلاغ شده باشد، 
با ادعاي عدم اطلاع و همين طور عدم اثبات خلاف 

آن، امكان پذير است.

كارفرماها حواس شان باشد
در مواردي كه كارفرماي ايرانی از كارگران مهاجر 
يا پناهنده اســتفاده مي كند، حتما بايد مدارک 
مهاجرت يا پناهندگي مربوط به كارگر را احراز 
كند. اين مدارک بايد شامل پروانه كار شخص و 
در برخي مواقع با محل كار مشخص باشد. طبق 
قانون، كارفرما موظف است ظرف 15 روز قطع 
همكاري با كارگر تبعه بيگانه، او را به وزارت كار و 
امور اجتماعي اعلام كند. در صورتی كه هريک از 
اين موارد رعايت نشود، قانون كار مجازات نسبتا 
شديدي براي كارفرمايان پيش بيني كرده است. 
مجازات به كارگيري اتبــاع بيگانه فاقد پروانه يا 
اتباعي كه مدت پروانه كارشان منتفي شده و يا 
به كارگيري كارگران در غير از همان كاری كه در 
پروانه كارشان مشخص شده و در نهايت، اعلام 
نكردن قطع همكاري ظرف 15 روز به وزارت كار و 
امور اجتماعي، براي كارفرمايان متخلف از 91 روز 
تا 180 روز حبس درپی دارد. تمام اين ضمانت 
اجراها هشداري به كارفرمايان براي دقت بيشتر 

در استخدام كارگرهاست.

حقوق کسب و کار اورژانس كسب وكار

كيفيت مي توانــد رضايت روانشــناختي يا حتي 
زيباشــناختي ايجاد كند يعني اين احســاس كه 
محصول مطابق با انتظارات بوده و در نتيجه مشتري 
فريب نخورده اســت. كاملا واضح است كه مفهوم 
كيفيت، طيف بســيار وســيعي را دربرمي گيرد. 
شــايد زماني لبخند زدن همراه با چرب زباني در 
كنار ارائه خدمات براي جلب بيشتر مشتري كافي 
به نظر مي رســيد اما امروزه برخي شــركت هاي 
خدماتي با تضميــن خدمات، خــود را در بازار از 
ديگران و به ويژه رقبايشان متمايز كرده اند. شايد 
يک ضمانت نامه كالا به مشــتري وعده تعمير يا 
تعويض قطعــه معيوب را بدهد اما كســب وكار با 
تضمين خدمات، به مشتري اين قول را مي دهد كه 

در صورت نارضايتي پولش را پس داده يا خدمات 
رايگان بــه او ارائه می كنــد. از مزيت هاي پنهان 
تضمين خدمات، بازخوردي اســت كه مشــتري 
مي دهد. حالا مشــتري انگيزه ارتباط با شركت را 
براي رفع مشــكلات، جايگزين بدگويي از شركت 
نزد ديگران خواهــد كرد و ايــن، ارزش ارتباط با 
مشــتري و تبديل آن به يک مشــتري دائمي را 
نمايان خواهد ســاخت. تضمين خدمات علاوه بر 
تبليغ حساسيت، تعهد شركت به كيفيت از طريق 
تعريف استانداردهاي عملكرد و ابلاغ آن، كاركنان 
را متمركز مي كند و مهم تــر از همه موجب وفادار 
ماندن مشتري مي شود. كيفيت خدمات موضوع 
پيچيده ای اســت زيرا تعريف آن ابعادی را شامل 

مي شود: قابل اعتماد بودن، اطمينان دادن، همدلي 
داشتن و در نهايت حفظ ظاهر كردن. از اين ابعاد 
براي معرفي مفهوم شكاف كيفيت خدمات استفاده 
مي شود. اين شكاف براساس تفاوت بين انتظارات 
مشتري از يک خدمت و برداشــت ها و ادراكات از 

آنچه دريافت مي كند، مبتني است. 
هر تماس مشتري به عنوان ايجاد اعتماد و فرصتي 
براي راضي كردن يا ناراضي كردن به شمار مي رود. 
اگر خدمات ارائه شده از حد انتظارات مشتري فراتر 
باشــد، آن خدمات فرح بخــش و فوق العاده تلقي 
مي شوند. وقتي انتظارات مشــتري از خدمات با 
برداشت هاي او منطبق شود، كيفيت خدمات ارائه 

شده رضايت بخش خواهد بود. 

تضمين خدمات، رمز حضور پايدار در بازار

حتما شــما هــم می دانيد صرفه جويــی با كاهش 
هزينه ها و بهبود شرايط اقتصادی خانواده در ارتباط 
اســت. بنابراين شما هم ســعی كنيد هميشه آب، 
برق، گاز و... را به ميزانی كه نياز داريد مصرف كنيد. 
همچنيــن صرفه جويي در مصرف انــرژي، در دراز 

مدت نقش تعيين كننده اي در ســلامتي شما دارد. 
زيرا استفاده مداوم از دستگاه ها و وسايل سرمايشي 
و حتي گرمايشــي و به طور كلــي الكتريكي مانند 
تهويه ها، كولرهــا و لامپ هاي متنوع، قدرت ايمني 
بدن را كاهش مي دهد و توان مبارزه با آلودگي هاي 

محيطي را از بدن سلب مي كند. هرچه بيشتر از از نور 
طبيعي و هواي آزاد استفاده كنيد، سلامتي بدن خود 
را تضمين كرده ايد. چراغ ها را به تعداد لازم و در زمان 
مورد نياز روشن كنيد. شيرهای آبی را كه بی دليل 
باز هستند، ببنديد يا اگر چكه می كنند تعمير كنيد. 

در هنگام صبح  برای روشن كردن محيط خانه از نور 
طبيعی و كنار زدن پرده هــای خانه كمک بگيريد. 
براي تهويه هواي خانه، پنجره ها را باز بگذاريد چون 
هيچ هوايي بهتر از هواي تميز صبحگاهي نمي تواند 

حال و هواي خانه شما را عوض كند.


